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Официално днес се открива жътвата. Очакват се над 6 млн. тона 
пшеница. В складовете обаче залежават близо 2 млн. т непродадено 
от фермерите зърно.

проф. гечев:
аец „Белене” 
моЖе да Бъде
завършена

Уволнението 
на гешев или 
за вълка 
и овчата коЖа

Стр. 16

Телевизионен 
бог

одор тагарев е телевизионен бог. 
Ама от онези богове, които искат 
жертвоприношения, а ритуалите им са 
пред олтари с течаща кръв...

изявленията му вчера пред нова 
телевизия бяха култови в няколко по-
соки. не можел да каже колко стру-
ва новият военен пакет за Украйна. 
изчисленията били трудни, защото 
трябвало да бъде преоценен, защото 
нещата били купувани при друга ико-
номика. 

ехаа, тагарев очевидно е безценен 
за министър, ама отсега предричам 
крах на кариерата му като брокер на 
недвижими имоти. Представете си го 
в такава роля - ох, не мога да ви кажа 
колко струва апартаментът, матери-
алите са купувани при друга икономи-
ка, трябват сложни изчисления, не му 
е сега времето...

При такъв сюрреалистичен поток 
на съзнанието е много трудно тагарев 
да се гневи на медиите, че не се про-
тивопоставяли на потока от “манипу-
лация, дезинформация и откровени 
лъжи”. Повечето му изявления бяха 
като дзен будистки монах, а ядосан, 
гневен и настръхнал народ се нуждае 
точно от обратното.

Пределно неясен за стойността на 
пакета за киев, министърът беше твър-
де конкретен в своя политически гняв. 
той бил пределно детайлен и ясен, че 
нямало да пращаме, но корнелия ни-
нова го питала дали няма да пращаме 
“жива сила” в Украйна, а това било, и 
тук ще цитирам буквално - “пряко в 
интересите на кремъл”.

Т

Александър СимОВ

Стр. 10

вестниците 
намаляват, 
книгите 
се Увеличават

Бюджетът на Асен васи-
лев е антисоциален и БсП 
няма да го подкрепи, заяви 
корнелия нинова. По думите 
й това е счетоводен документ 
с фиксация в числа, а не до-
кумент за правене на полити-
ки. той не решава нито един 
въпрос, свързан с инфлация, 
цени, доходи и бедност, кате-
горична е нинова.

социалистите предлагат 
мерки за 800 млн. лв., насоче-
ни към икономика и растеж, 
социална политика, общини 
и регионална политика. Ос-
новните групи, към които са 
ориентирани те, са децата, 
младите хора и семействата, 
работещите и пенсионерите.

БсП отново ще настоява 
майчинството за втората го-

дина да е равно на минимал-
ната заплата, за безплатни 
лекарства за деца, за увеличе-
ние на еднократната помощ 
при раждане.

социалистите предлагат 
отново минималната работна 
заплата, която благодарение 
на тях вече ще е 50% от сред-
ната, да бъде повишена от 1 
юли т.г.

Ще предложим да бъде 
изравнен коефициентът за 1 
година трудов стаж при пен-
сиониране за всички, както и 
да бъдат увеличени надбав-
ките, поясни нинова.

БсП настоява още общи-
ните да си получат парите за 
започнатите проекти.

Бюджетът е 
антисоциален

снимкабта

пУтин:
враговете
на рУсия
сБъркаха

вкадър

Река искър в Самоков бе зарибена с около 8500 балкански пъстърви. В зарибяването 
се включиха представители на общинската администрация, децата от летния лагер 
“Веселите катерички” и учениците от СУ “Отец Паисий”

Тойнерешаванитоединвъпрос,свързансинфлация,
цени,доходиибедност,заявиКорнелияНинова

Стр. 3, 8 и 9

БСП:
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Учение за проверка на готовността на реакция при възникване на пожари 
се проведе в сградата на община Благоевград. По време на учението се 
симулира реална кризисна ситуация - евакуиране на хора, оказване на 
медицинска помощ на пострадали при пожар и обезопасяване на района 

В Свищов бяха отбелязани 146 години от освобождението на града и 146 години от учредяването 
на Първото градско управление. На Братската могила в местността “Паметниците” се 
проведе ритуал по полагане на венци и цветя в памет на загиналите при Свищов. В поклонението 
участваха 55-ти Инженерен полк в Белене и деца от ДГ “Васил Левски”

Градският прокурор 
на софия Илиана Кири-
лова е издал заповед за 
извършване на проверка 
по административна пре-
писка, която да устано-
ви има предпоставки за 
търсене на дисциплинар-
на отговорност по реда 
на Закона за съдебната 
власт. Поводът е устно-
то разпореждане на на-
блюдаващия обвинител 
по делото “Барселона-
гейт” за полагането на 
извънреден труд в събо-
та, 3 юни, от служители 
на софийската градска 

прокуратура (сГП), без 
разпореждането и знани-
ето на административния 
ръководител, съобщиха 
вчера от държавното об-
винение.

според сГП същест-
вуват разумни основа-
ния да се смята, че по 
този начин е допуснато 
нарушение на трудовото 
законодателство. В слу-
чая е следвало админи-
стративният ръководител 
да бъде уведомен, за да 
се изготвят заповеди за 
полагане на извънреден 
труд и по този начин да 

бъдат защитени правата 
на служителите.

Предмет на проверка-
та не е какви действия по 
разследването са извър-
шени, кога и защо, тъй 
като това е единствено и 
само от компетентността 
на наблюдаващия проку-
рор. Ревизията е възло-
жена на основание Мето-
дически насоки за работа 
на административните 
ръководители на проку-
ратури при упражняване 
на правомощия по дис-
циплинарна отговорност, 
издадени от Всс.

социалната пенсия за ста-
рост се увеличава от 247 лв. на 
276,64 лв. Решението за това бе 
взето на вчерашното правител-
ствено заседание. Министърът 
на труда и социалната политика 
Иванка Шалапатова заяви, че 
увеличението е с 12%, с кол-

кото се планира да бъдат акту-
ализирани и пенсиите по т. нар. 
Швейцарско правило, считано 
от 1 юли тази година.

Промяната ще доведе до 
ръст на пенсиите, които не са 
свързани с трудова дейност на 
гражданите, тъй като по закон 

техният размер се определя в 
зависимост от социалната пен-
сия за старост. Това са пенсиите 
за военна и гражданска инва-
лидност, социалната пенсия за 
инвалидност и персоналната 
пенсия. Ще се повишат и раз-
мерите на нормативно устано-

вените добавки към пенсиите за 
чужда помощ, каквато се полага 
на ветераните от войните. 

Шалапатова допълни, че 
увеличението на размера на со-
циалната пенсия за старост ще 
повиши доходите на близо 126 
хиляди души по данни на наци-

оналния осигурителен инсти-
тут. От същата дата - 1 юли, ми-
нималният размер на пенсиите 
за осигурителен стаж и възраст, 
при пълен осигурителен стаж, 
също ще се повишат от 467 лв. 
на 523,04 лева, обяви още Ша-
лапатова.

Правителството 
отпусна поредния 
транш за подпома-
гане на семейства, 
чиито деца не са 
приети в общински 
детски градини, но 
са записани в част-
ни. Този път сумата 
е 853 305 лева и е за 
1055 деца, за които 
не е осигурено мяс-
то в детска градина в 
периода от 1 март до 
30 април 2023 г.

Основната сума е 
за компенсиране на 
разходите за отглеж-
дане и обучение на 

малчугани в софия, 
тъй като кмета Йор-
данка Фандъкова не 
може да се справи 
с изграждането на 
нови сгради. само 6 
деца ще подпомог-
нати с 4130 лева в 
община Пловдив, а 
826 лева са за едно 
дете от община “Ро-
допи”.

Право на компен-
сация от държавата 
имат родители на 
деца от тригодишна 
възраст до постъп-
ването им в I клас, 
които не са приети 

в държавни или об-
щински детски гра-
дини или училища, 
в които са кандидат-
ствали. За тях общи-
ната по местоживее-
не не е предложила 
друго равностойно 
място в общинска 
детска градина или 
училище. Те обаче 
трябва да са записа-
ни в лицензирана от 
МОн детска гради-
на.

През април слу-
жебното правител-
ство отпусна 832 468 
лева за семействата. 

Проверяват прокурора по 
„Барселонагейт”, разпоредил на 
служители да работят извънредно

Държавата даде 
още 850 000 лева за 
частни детски градини

Конституционният съд допусна за 
разглеждане по същество искането на 
бившия главния прокурор Иван Гешев за 
установяване на противоконституцион-
ност на разпоредби от наказателно-про-
цесуалния кодекс (нПК) и Закона за съ-
дебната власт (ЗсВ), свързани с отказите 
за образуване на досъдебни производства, 
механизма за независимо разследване на 
главния прокурор и избора на членове на 
Висшия съдебен съвет (Всс). Определе-
нието е прието единодушно с 10 гласа. 
докладчик по делото е съдия Красимир 
Влахов.

на практика решението на Кс няма 

да повлияе на освобождаването на Гешев. 
Искането на Иван Гешев беше отправено 
на 5 юни, докато той все още беше главен 
прокурор. 

според Гешев въвеждането на съде-
бен контрол за голяма част от отказите 
на прокурора за образуване на досъдебно 
производство накърнява отредената от 
Конституцията роля на съда да бъде не-
зависим арбитър и да осигури равенство 
на страните и състезателност в съдебния 
процес. също така Гешев смята, че раз-
поредбите на нПК, с които се въвежда 
механизъм за независимо разследване на 
главния прокурор, не са съобразени със 

становищата и препоръките на Венеци-
анската комисия, с основни принципи на 
Конституцията и с практиката на Консти-
туционния съд, който вече два пъти се е 
произнасял относно отговорността на 
главния прокурор.

Това е второто искане до Кс на Иван 
Гешев, което той направи през последния 
месец. другото - дали този Всс, който е с 
изтекъл мандат, може да го освобождава. 
Това дело още не е допуснато. 

Решението бе коментирано от право-
съдния министър Атанас славов, според 
който така процедурата за нов главен 
прокурор може да спре. Процедурата ще 

бъде обсъдена на следващото заседание 
на Всс и се надявам тя да бъде спряна, 
каза славов.

От Кс уточниха, че вчера не са раз-
глеждали друго конституционно дело по 
допустимост на искане на главния про-
курор за тълкуване на чл. 130 от Консти-
туцията. Към това дело е присъединено 
друго - образувано на 16 юни 2023 г. по 
искане на тричленен състав на Върховния 
административен съд, поради съществе-
но сходство в предмета на поставените 
тълкувателни въпроси. Произнасянето по 
допустимостта на двете тълкувателни ис-
кания предстои.

КС допусна за разглеждане 
питането на Гешев
Споредправосъднияминистърпроцедуратазановглавенпрокурорможедаспре

Социалната пенсия за старост се увеличава на 276,64 лв.
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сП няма да подкрепи предложе-
ния от асен Василев бюджет, има ко-
рекции и между първо и второ четене 
ще внесе свой алтернативен бюджет. 
Това съобщи лидерът на партията 
Корнелия нинова на брифинг след 
заседание на изпълнителното бюро 
и парламентарната група на социали-
стите. В него участваха и деуптатите 
от "бсП за българия" проф. румен 
гечев и георги гьоков, които са чле-
нове на парламентарните бюджетна и 
социална комисия, както и Владимир 
Москов, зам.-председател на бсП и 
кмет на община гоце делчев

нинова уточни, че финансовият 
план за тази година вече е внесен за 
обществено обсъждане.

лидерът на бсП обясни, че пред-
ставеният бюджет не решава пробле-
мите с доходите на българите. "Това 
е счетоводен документ с фиксация 
в числа, а не документ за правене на 
политики. В него няма стратегическо 
мислене, няма заложени реформи. 
бюджетът е антисоциален. ден да 
мине, друг да дойде. Той не решава 
нито един въпрос, свързан с инфла-
ция, цени, доходи и бедност", отсече 
нинова.

В бюджета има заложени няколко 

бомби, които не се знае кога ще из-
бухнат, предупреди тя. Една от тях са 
заложените приходи от Плана за въз-
становяване и устойчивост. 10 от 13 
закона по него не са мръднати нито на 
йота в нс. 

другата бомба е заради споровете 
на служебния и редовния кабинет за 
българския енергиен холдинг. Един 
милиард лева се въртят без някой да 
даде смислен отговор какво се случва с 
тези пари, а асен Василев ги предвиж-
да като приходи, обясни нинова. Тя 
предположи, че ако служебното прави-
телство е направило нещо нередно, то 
този приход няма как да дойде.

Вместо предлагания от асен Ва-
силев дефицит от 3%, бсП иска 4%. 
"Това прави милиард и 600 млн. лв. 
повече за правене на политика за го-
дишна база. Тъй като сега бюджетът 
се прави за половин година, бсП е 
разположил политиките, които пред-
лага, в около 800 млн. лв. 

нинова подчерта, че предлага-
ните от социалистите мерки са в три 
направления - икономика и растеж, 
социална политика и общини и реги-
онална политика. Основните групи, 
към които са насочени те, са децата, 
младежите и младите семейства, рабо-
тещите и пенсионерите.

бсП отново ще настоява майчин-
ството за втората година да е равно 
на минималната заплата, за безплатни 

лекарства за деца, за увеличение на 
еднократната помощ при раждане и за 
повишаване на надбавки. нинова при-
помни, че всички тези мерки са били 
заложени в дългосрочната програма 
на кабинета "Петков", когато бсП 
беше част от него.

социалистите ще продължат да 
предлагат минималната работна за-
плата, която благодарение на тях вече 
ще е 50% от средната, да бъде проме-
нена от 1 юли.

Ще предложим да бъде изравнен 
коефициентът за 1 година трудов стаж 
при пенсиониране за всички, както и 

да бъдат увеличени надбавките, пояс-
ни нинова.

бсП настоява общините да си по-
лучат парите за започнатите проекти. 
сумите били налични, но превежда-
нето им се бавело по бюрократични 
причини.

нинова смята, че приемането на 
бюджета може да срещне разногласие 
не само от опозицията, а от двете уп-
равляващи коалиции гЕрб и ПП-дб, 
които са се "съсредоточили върху на-
значения и разпределение на постове 
и нищо не са свършили като мнозин-
ство". 

Властта поиска мерки  
срещу „Възраждане“, които 
призовават за насилие 

Военният министър отка-
за да каже колко ще струва 
втория пакет военна помощ, 
която българия ще изпрати на 
Украйна след като кабинетът 
взе в понеделник такова ре-
шение. “Одобреният списък е 
съизмерим по обем с помощта 
от първия пакет, отпуснат от 
служебното правителство с 
решение от 22 декември 2022 
г. с предоставянето на тази 
помощ няма да бъдат наруше-

ни нормативите от запаси за 
действие на въоръжените сили 
на  българия и тяхната учебно-
бойна подготовка”, съобщиха 
от пресцентъра на Мс. 

“Трудни са изчисления-
та на стойността. говорим за 
неща, които са купувани при 
една друга икономика, при из-
куствени цени”, поясни Тага-
рев. Той се оправда, че списъ-
кът е поверителен, но призна, 
че той съдържа най-вече бое-

припаси.
Министърът обяви, че 

страната ни готви решение, за 
да се включи в инициативата 
на Ес за предоставяне на 1 
милион 155-милиметрови бо-
еприпаси за Украйна.

“Еврокомисарят по въ-
трешния пазар Тиери бре-
тон посети ВМЗ-сопот, за да 
види какви са възможностите 
за инвестиране европари и да 
се разшири производството. 

ние готвим решение, за да се 
включим в тази инициатива. 
Когато бъдат направени тези 
инвестиции, ние ще можем да 
произвеждаме и за украинска-
та армия”, твърди Тагарев.

Той обвини български по-
литици, че работят в интерес 
на Кремъл и разпространяват 
манипулации. руските аген-
ти в политиката са повече от 
една партия, смята Тагарев, но 
атакува само бсП и Корнелия 

нинова.
ние сме категорично про-

тив представянето на военна 
помощ за Украйна, заяви ли-
дерът на бсП пред журнали-
сти. “Тагарев никога няма да 
ни прости, че бсП и лично 
аз го спряхме да стане военен 
министър в правителството на 
Кирил Петков след като сте-
фан янев напусна. Очевидно е 
злопаметен”, коментира обви-
ненията Корнелия нинова.

На тържествена церемония бяха връчени удостоверенията  
за завършен курс на първите обучаващи се в създадената  
през миналата година Партийна школа за подготовка  
на млади кадри към БСП във Велико Търново

Тагарев скри колко пари ни струват оръжията за Украйна

БСП няма да подкрепи 
бюджета на Асен Василев
Финансовиятпланеантисоциален,щепродължимдаотстояваме
социалнитесиполитикисгрижазахората,заявиКорнелияНинова

сНимКаБТа

институциите, прези-
дентството и дори партиите, 
да вземат мерки и позиция 
срещу призивите на партия 
“Възраждане” за бунтове, аг-
ресия и насилие, призова вче-
ра премиерът акад. николай 
денков.

Той цитира думи на проф. 
георги Фотев:” В българския 
парламент вилнее неофа-
шистка партия. Тя шества и 
в националните медии. Обя-
вена е война на европейските 
ценности, каквито са и фун-
даменталните български на-
ционални ценности”.

Повод за призива на ден-
ков са публикациите на лиде-
ра на “Възраждане” Костадин 
Костадинов в социалните 
мрежи, както и опитите на де-
путати от партията да спират 
изказвания на народните пред-
ставители от други партии на 
парламентарна трибуна.

“Този тип действия от 
страна на “Възраждане” за-
почнаха преди две години, но 
през последния месец вижда-
ме активиране на тази агре-
сия, включително с постове от 
лидера и призиви за използ-
ване на насилие по улиците и 

нелегитимна забрана към на-
родните представители да се 
изказват”, поясни денков.

Всеки има право да про-
тестира, но тези протести не 
трябва да водят до ескалира-
не на насилието, коментира 
вътрешният министър Ка-
лин стоянов. МВр ще вземе 
всички мерки за опазване на 
обществения ред и няма да 
допуска провокации. Призи-
вите за агресия и насилие са 
съставомерни деяния, които 
са наказуеми, подчерта пра-
восъдният министър атанас 
славов. 
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Бронзов медал извоюва женската фолклорна група при читалището 
в с. Козар Белене, община Левски, на фестивал в село Коиловци. 
В него участваха 45 творчески колектива от 35 населени места

издадените през миналата годи-
на книги са се увеличили, в същото 
време броят вестниците намалява. 
Това показват данните на нси за из-
дадените книги и брошури, вестници, 
списания, бюлетини и периодични 
сборници, както и за електронните 
публикации. източник на информа-
цията е националната библиотека 
“св. св. Кирил и Методий”.

През 2022 г. са издадени 10 544 
книги с тираж от 4,6 милиона, който 
е с 9 на сто по-висок от предходна-

та година. интересен факт е, че най-
много са новите заглавия от сферата 
на научната литература 3369. след-
ват художествената литература за 
възрастни, популярната, учебната и 
литературата за деца и юноши.

Заглавията, издадени на оригинал-
ния език на написване, са 78% от всич-
ки, а от преводните повече от полови-
ната са от английски език, следват тези 
от руски, немски и френски.

 За разлика от книгоиздателската 
дейност, която се развива, периодич-

ните издания бележат спад. През 2022 
г. са издавани 191 вестника с годишен 
тираж 102 819 хиляди, като спрямо пре-
дходната година заглавията намаляват 
с 10 или с 5 на сто, а тиражът - още 
повече - с 14 на сто. По периодичност 
с най-голям тираж са издаваните еже-
дневници - 56 710 хиляди. Ежедневни-
ците са 25, а 88 издания излизат един 
път седмично, 9 - два или три пъти 
седмично, а 69 - по-малко от един път 
на седмица. най-голям брой вестници 
са издавани в софия - 90 заглавия, или 

близо половината от всички. 
доста по-голям е броят на списа-

нията през миналата година - 442. на 
чужди езици са излизали 68 от тях с 
годишен тираж 201 хил., като най-
многобройни са на английски език 
- 61, следвани от по две издания на 
руски и турски език.

според данните на нси са издаде-
ни и 136 периодични сборника, като в 
сравнение с предходната година броят 
им се увеличава с 16 заглавия, а тира-
жът - с 10,5%.

Омбудсманът диана Ковачева поиска помощта от 300 лева 
за децата от ІІ, ІІІ и ІV клас да се отпуска без излишна бюрокра-
ция. Тя изпрати препоръка до социалния министър иванка Ша-
лапатова, в която настоява да отпадне бюрократичната тежест, 
задължаваща родителите да предоставят удостоверение за за-
писването им в съответното училище през новата 2023-2024 г.

Поводът за препоръката са постъпващите десетки жалби до 
омбудсмана, в които родители подчертават, че искат да се въз-
ползват от тази социална подкрепа, но срещат проблеми. аген-
цията за социално подпомагане изисква от тях удостоверение, 
че детето им е записано като ученик, а в същото време обу-
чението в тези класове е задължително и децата не подлежат 
на отделно записване, каквото е за учениците в І и VІІІ клас. 
Освен това тези данни налични в информационна система на 
Министерството на образованието и науката

Затова Ковачева настоява това изискване да бъде прераз-
гледано и премахнато. Общественият защитник добави, че 
държавната администрация следва точно да прилага Закона за 
електронното управление, да не изисква от гражданите и ор-
ганизациите представянето или доказването на вече набрани 
или създадени данни, а да ги събере служебно от първичния 
администратор. 

Приемът на заявленията за еднократните помощи за уче-
ниците от агенцията за социално подпомагане започна преди 
седмица.

районната прокуратура в разград 
е започнала разследване във връзка с 
установено замърсяване на водата в 
исперих. Проверката по случая е за-
почнала след сигнали за съмнително 
качество на водата в града. 

Задържано е едно лице, собстве-
ник на обект, за който се смята, че 
е източникът на замърсяването. По 
първоначална информация от обекта 
му в продължение на месеци е изли-
вано отработено масло в съоръжени-
ята на местното ВиК дружество. 

Кметът на исперих белгин Шук-
ри заяви, че  при пускане на водата 

след авария е установено, че има 
съмнение за замърсяване. Оказало 
се, че съоръжение на ВиК друже-
ството минавало през двора на авто-
сервиз и при проверка е установено, 
че собственикът е изливал в него 
отработено масло. “системата вече 
е промита, очаква се експерти от 
регионалната здравна инспекция да 
вземат проби от водата и да ги ана-
лизират”, посочи кметът. 

Питейната вода в исперих е спря-
на временно с превантивна цел. По 
случая е уведомена районната ин-
спекция по околната среда в разград.

да се създаде стандарт за психотера-
певтична грижа за децата с проблеми от 
аутистичния спектър, а нЗОК да плаща 
терапията им, искат родители и специа-
листи. В момента Здравната каса поема 
само един преглед с детски психиатър. 
нЗОК не покрива терапевтични дей-
ности, които по същество са немедицин-
ски - психотерапията или езико-говорна 
рехабилитация, коментира д-р николай 
Попов. По думите му в цял свят това се 
финансира, когато се извършва от серти-
фицирани специалисти, но у нас не е раз-
писано в националния рамков договор.

По думите на родител нЗОК поема 

само 30 минути седмично работа със 
специалист. родител, който твърди, че 
детето му не е в тежко състояние, обяс-
нява, че терапията му струва месечно 
600-700 лв., като с него се работи поне 
4 часа седмично, има и ресурсен учител, 
но той се занимава с него само 3 учебни 
часа седмично.

според детския психолог доц. Манол 
Манолов ежегодно децата с разстройства 
от аутистичния спектър се увеличават с 
10%. ако се работи по световните стан-
дарти, на семейството ще са необходими 
6000 лв. годишно, за да може да си позво-
ли терапията на детето.

Вестниците намаляват, 
книгите се увеличават
Презминалатагодинанай-многосаиздаденитезаглавияотнаучнаталитература

Омбудсманът поиска 
помощта за ученици да се 
отпуска без бюрокрация

Разследват умишлено 
замърсяване на водата в Исперих

Родители на деца с аутизъм 
настояват за помощ от НЗОК

Община Чипровци обяви 
частично бедствено положение 
заради пороите от изминалите 
дни, които причиниха сериозни 
проблеми с инфраструктурата. 
Мостове и улици са тежко за-
сегнати в село горна Ковачеви-

ца. Местни жители алармират, 
че ако мостът рухне, горна Ко-
вачевица ще остане откъсната 
от света. съоръжението е силно 
компрометирано, след като ре-
ката под него преля и наводни 
няколко къщи в селото.

Кметът на общината Пла-
мен Петков заяви, че в неговата 
компетенция е да състави коми-
сия и да я подаде към бедствия 
и аварии. Той се е срещнал с 
премиера николай денков, кой-
то обявил, че ще се гласуват 120 

млн. лв. за засегнатите райони. 
“не знам дали ще ни огрее. По-
лесно е да спрем дъжда, от кол-
кото да се доберем до пари от 
междуведомствената комисия”, 
каза Петков. 

По-рано този месец пролив-

ните дъждове причиниха голе-
ми щети в северозападна бъл-
гария - в берковица и георги 
дамяново бе обявено бедствено 
положение, подобно бе положе-
нието в общините Враца, Кри-
водол и Хайредин.

Обявиха частично бедствено положение в община Чипровци
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днес официално се от-
крива жътвената кампания.

“дните от средата на 
юни до края на юли са най-
ценното време в годината за 
всеки от зърнопроизводи-
телите. очакванията и тази 
година са за много добра ре-
колта, но проблемът идва от 
тоновете непродадено жито, 
което е останало в складо-
вете на фермерите. над 6 
милиона тона пшеница са 
очакванията от тазгодиш-
ната реколта, а в страната 
залежава около една трета 
от пшеница от миналата го-
дишна. През последните 20 
години не е имало толкова 
голям преходен остатък от 
налична пшеница”, съобщи 
пред Бнр радослав Христов, 
председател на Тракийския 
съюз на зърнопроизводите-
лите.

“Повечето държави се 
опитват да помогнат на Ук-
райна, но пък забравяме да 
подкрепяме родното произ-
водство и от май м. г. Бълга-
рия губи традиционни паза-
ри на зърно. В момента дори 
не става въпрос на каква 
цена ще успеем да продадем 
зърното си, а дали можем да 
го продадем. отдавна про-
даваме под себестойност, 
за това писаха и европейски 
медии, че зърното на све-
товните борси вече е под 
себестойността си. надявам 
се да можем да реализираме 
тази продукция, която е по 
нашите складове, тъй като 

иначе това ще доведе до 
доста сериозен проблем”, 
каза Христов.

според него в българ-
ските складове има залежа-
ли 1 млн. 700 хил. тона зър-
но, 1 млн. тона слънчоглед 
и всичката тази продукция 
предстои да се продава на 
много занижени цени. 

“Загубите на зърнопро-
изводителите са толкова 
големи, че не виждам такъв 
ресурс финансова помощ от 
Европа, който да се отпусне, 
за да може да им се помогне. 
а реколтата, която предстои 
да приберем, е със страшно 
висока себестойност. няма 
как да излезе сметката на 

нито един производител 
през тази година”, каза илия 
Проданов, председател на 
националната асоциация на 
зърнопроизводителите.

“Единственото решение 
на проблема е спирането 
на вноса в страните от Ес 
за определено време, поне 
докато успеем да изчистим 
нашите количества. мно-
гократно сме заявявали, че 
това, на което държим е, 
да се разшири списъкът на 
тази забрана и да се удължи 
още срокът й на действие. 
от страна на асоциациите и 
камарите в другите държа-
ви преговорите вървят. ние 
сме в постоянна комуника-

ция и даваме нашите стано-
вища към останалите евро-
пейски държави”, каза той.

“Проливните дъждо-
ве през юни не са нанесли 
досега щети на реколтата 
от пшеница, но по-скоро 
проблем ще има  при про-
летниците (слънчоглед и 
царевица), но няма нищо 
фатално” - посочи в интер-
вю за радио България ми-
лен коев, председател на 
регионалния съюз на ферме-

рите “дунавско зърно”. Той 
също е на мнение, че никой 
няма яснота как ще се реа-
лизира новата реколта, при 
положение че складовете 
не са изпразнени.  основно 
за България отиват около 2 
млн. тона пшеница годиш-
но, а останалите количества 
се изнасят. За година в стра-
ната ни се произвеждат три 
пъти повече, отколкото са 
собствените нужди - между 
6-7 милиона тона.

Жътвата започва, очакват
6 млн. тона пшеница
1,7млн.тоназърноотстаратареколтазалежаватнепродадени

Радослав Христов

 
 
 
 
 
 
 
 
Полските власти възнамеряват да свикат среща на 
представители на петте страни от Централна и Източ-
на Европа, които страдат вноса на евтино украинско 
зърно - България, Унгария, Полша, Румъния и Словакия, 
с украинския министър на селското стопанство, за да 
бъдат обсъдени проблемите, предаде ТАСС, като цитира 
полския министър на селското стопанство Роберт Телус. 
В същото време украинската управа на морските прис-
танища предупреди, че страната трябва да се готви да 
изнася зърно предимно през дунавските си пристанища, 
тъй като Русия ефективно блокира превоза през черно-
морските, съобщава Ройтерс. 
Сделката за износ на украинско зърно през Черно море, 
договорена с посредничеството на ООН и Турция, изтича 
на 18 юли, а Русия дава да се разбере, че няма да я подно-
ви, ако не й бъдат направени определени отстъпки.

Готви се среща 
на страните, страдащи 
от украинския внос

България и още се-
дем държави - Франция, 
Португалия, испания, 
словакия, словения, 
италия и Унгария, ще 
пазят розовото и дру-
гите етерични масла 
от нов европейски ре-
гламент, според който 
ценната стока предста-
влява химическа смес, 
а не вещество. 

отглеждането на 
култури, от които те се 
добиват, е традиционна 
дейност за България, 
която има важни со-
циални, икономически 
и културни измерения. 
Поради това страната 
ни настоява да се запа-
зи настоящият подход 
към класифицирането 
им. Тази позиция е из-

ложил земеделският 
министър кирил Вътев 
на заседанието на ко-
легите си от Ес, което 
бе в Люксембург. Тя 
е била подкрепена от 
останалите седем дър-
жави.

Европейската ко-
мисия подготвя ре-
гламент, според който 
етеричните масла, сред 

които розовото, ще се 
приемат като продукти 
на химията и това ще 
ограничи използването 
им.

България и другите 
седем държави насто-
яват етеричните масла 
да продължават да се 
класифицират като ве-
щества, а не като хими-
чески смеси.

Лихвите по депозитите на 
домакинствата нарастват. През 
месец май средната лихва по 
новите влогове на граждани в 
евро е 0,7%, обявиха от БнБ. 
Лихвата е с 0,59% по-висока 
спрямо същия месец на минала-
та година. новите депозити на 
домакинствата в левове са със 
средна лихва от 0,56%, което е 
повишение с 0,44% в рамките на 
година. 

на пазара вече има депозити 
за граждани, които не са с нуле-

ва лихва, но за да получат по-
висока доходност хората трябва 
да преместят парите си от една 
банка в друга.

Цената на ипотечните заеми 
не се променя. През месец май 
годишният процент на разходи-
те, който включва освен лихва-
та и всички такси на банките, по 
новите ипотечни заеми е сред-
но 2,87%, като остава почти без 
промяна спрямо предходния 
месец и спрямо същия месец на 
миналата година.

Пътуванията на българ-
ски граждани в чужбина 
през май са 772,5 хил., или 
с 5,9% повече, отколкото в 
същия месец на миналата 
година, съобщи национал-
ният статистически инсти-
тут.

най-голям ръст имат 
пътуванията с т.нар. друга 
цел (гостуване, посещение 
на концерти и спортни съ-
бития, обучение). ръстът 
на почивките и екскурзи-

ите е с 8%, докато коман-
дировките намаляват с 10 
на сто.

най-голям брой пъту-
вания на български граж-
дани са осъществени към 
съседните Турция - 212,4 
хил., Гърция - 183,3 хил., 
сърбия - 54,2 хил., ру-
мъния - 54,2 хил. Прави 
впечатление, че пътувани-
ята към Турция и Гърция 
са предимно по нетурис-
тически причини (т.нар. 

други). През май 2023 г. 
посещенията на чужденци 
в България са 930,5 хил., 
или с 15,8% повече в срав-
нение със същия месец на 
предходната година. реги-
стрирано е увеличение по 
всички наблюдавани цели 
- и гостувания, и туризъм, 
и командировки. Транзит-
ните преминавания през 
страната са 36,5% (340,1 
хил.) от всички посеще-
ния.

Лихвите по депозитите 
нарастват 

Увеличават се пътуванията в чужбина, 
най-желани са Турция и Гърция

България и още 7 държави бранят розовото масло
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аЕЦ “Белене” може да бъде 
завършена, защото ядрената 
енергетика не е под санкции-
те на Европейския съюз срещу 
русия. Това каза на пресконфе-
ренция в Плевен проф. румен 
Гечев, народен представител 
от Парламентарната група на 
“БсП за България”.

“ядрената енергетика може 
да се развива, да се купува яд-
рено гориво, да се довършват 
реакторите, които са български. 
дали ще участват руснаци, па-
кистанци, французи или амери-
канци няма никакво значение”, 
добави депутатът от БсП.

“Това, което става с дефи-
цита на електричество в Европа 
и летежа на цените показва, че 
ние сме били прави”, каза проф. 
Гечев. 

според него аЕЦ “Белене” 
може да носи милиарди за фон-
довете за деца, за млади семей-
ства, бизнеса, за образование, за 
здравеопазване. Той подчерта, 
че доставените реактори на пло-
щадката, определена за бъдеща-
та втора атомна централа у нас, 
са български, а не руски, защото 
са платени “до стотинка, вложе-
ни са три милиарда лв.”. 

дейностите по лицензиране-
то на свежото ядрено гориво на 
американската “Уестингхаус” за 
V блок на аЕЦ “козлодуй” вър-
вят в график и през месец юли 

ще бъде внесено заявлението в 
агенцията за ядрено регулира-
не (аяр), за да даде одобрение 
за използване на различното 
от руското гориво на реактора 
ВВЕр-1000. от американската 
компания се очакват последни 
технически отчети, необходи-
ми за експертизата на регула-
тора, които трябва да са готови 
до края на юни. Това съобщиха 
междувременно от атомната 
електроцентрала.

В началото на месеца пред-
седателят на аяр Цанко Ба-
чийски каза пред журналисти, 
че ако до началото на август 
не бъде внесено въпросното за-
явление, регулаторът няма да 
може да се произнесе навреме 
за планираното напролет първо 

частично презареждане на V 
блок с американското свежо яд-
рено гориво.

от аЕЦ “козлодуй” сега 
информират, че по сключения 
с “Уестингхаус Електрик Шве-
ция аВ” договор за доказване 
безопасната експлоатация на 
алтернативното ядрено гориво 
в руския реактор ком 20 юни 
2023 г. са предоставени 40 тех-
нически отчета от общо необ-
ходими 48 такива документа. 
от тях експертен съвет е приел 
31 доклада, допълнително има 
предадени 28 от договорени 31 
реферетни отчета, които не под-
лежат на приемане от експертен 
технически съвет.

според експерти, ако на-
пролет американското ядрено 

гориво не бъде лицензирано, 
реакторът няма да може да бъде 
презареден, тъй като вече няма 
руски касети за V блок. 

неофициална информация 
твърди, че от атомната центра-
ла са се опитали да говорят със 
сегашния руски доставчик на 
гориво - ТВЕЛ, за допълнител-
на доставка, каквато е възможна 
по договора. 

Преди десетина дни пък от 
Българския енергиен и минен 
форум пък заявиха, че руска-
та страна е отказала доставки 
на гориво, което пък накара 
руската държавна корпорация 
“росатом”, която притежава 
ТВЕЛ, да излезе с изявление, 
че спазва договора си с аЕЦ 
“козлодуй”.

ситуацията на пазара на недви-
жими имоти в България се успокоя-
ва. ръстовете на цените са доста по-
плавни. В софия ситуацията също 
е доста по-спокойна и в сравнение 
с най-големите градове в страната, 
ръстът на цените в столицата е най-
малък - както на годишна база, така 
и на тримесечна. Това става ясно от 
последните данни на националния 
статистически институт (нси) за ин-
декса на цените жилищата.

от националната статистика става 
ясно, че през първото тримесечие на 
2023 г. цените на жилищата в стра-
ната са се увеличили с 1,6% спрямо 
предходното тримесечие и с 9,5% 

спрямо същото тримесечие на 2022 
г. на тримесечна база най-голямо 
увеличение е регистрирано в Бургас 
- 7,3%, следван от градовете русе и 
Пловдив - съответно с 7,2%, и 3,9%. 
най-малък ръст се наблюдава в град 
софия - 0,8%.

Тези данни до голяма степен се 
дължат на факта, че в столицата це-
ните на жилищата са доста високи и 
вече хората с по-ниски доходи са се 
отдръпнали. освен това софия е па-
зарът, на който най-силно се отразява 
нестабилната политическа обстанов-
ка в страната, коментира добромир 
Ганев, председател на национално 
сдружение “недвижими имоти”, 

цитиран от еconomic.bg. “В сoфия 
наистина цените са доста по-високи 
от останалите градове и е логично 
хората с по-ниски доходи да излязат 
от този пазар временно. и може би 
на това се дължи по-големият спад в 
ръстовете. но не трябва да забравяме 
и че предишните ръстове бяха най-
големи в софия”, казва той.

През първите три месеца на 2023 
г., в сравнение с година по-рано, от-
ново в софия е отчетено най-малко 
увеличение в цените на жилищата - 
7,2%. следват Пловдив - 9,6%, русе 
- 10,3%, Варна - 11,1%, стара Загора 
- 16,4%, и Бургас, където увеличени-
ето е най-голямо - 19,5%.

“В България са произведени от 
вече несъществуващия държавен 
асансьорен завод 90 000 асансьора, 
които не отговарят на съвремен-
ните изисквания за безопасност, 
заяви пред Бнр председателят на 
Българскита асансьорна асоциа-
ция николай маринков.

Те са предимно в панелните 
блокове и са като автомобил  “За-
порожец” от най- старите модели, 
на които спирачният път не е 35 ме-

тра, а е 100 метра, нямат въздушви 
възглавници и предпазни колани. 

“категорично тези асансьори 
са опасни за ползвателите им. ако 
те бъдат проверени както трябва, 
ще трябва да бъдат спрени ведна-
га”, допълни маринков. 

според него държавната аген-
ция за метрологичен и технически 
надзор не си върши работата. ин-
цидзентите с асансьори не са спре-
ли, но се прикриват от агенцията. 

По думите му един асансьор, кой-
то се произвежда в днешно време 
по европейска директива, е абсо-
лютно безопасен. става дума за 
асансьорите от последните 20-30 
години.

нова наредба за безопасна екс-
плоатация и технически надзор на 
асансьори предвижда от 2024 г. да 
бъде задължително в жилищните 
сгради с такива съоръжения под 
всеки праг на асансьорната кабина 

да има предпазен метален щит по 
цялата широчина на разположе-
ната пред нея шахтна врата. съо-
ръжението може да бъде пуснато 
едва след монтирането на щита, 
което според експерти отнема ня-
колко часа. ако щитът не е монти-
ран, санкция се предвижда както 
за етажната собственост, така и за 
фирмата, която го поддържа, ако 
не го е спряла. Глобите са от 500 
до 10 000 лв.

комисията за защита на по-
требителите напоследък се хва-
ли със заловени нарушители 
и глоби в търговската мрежа. 
измамите с цените на храни-
те продължават да са разпрос-
транен проблем.  По сергии-
те масово има етикети, които 
вместо да посочват цената за 
1 кг, както е по закон, показ-
ват колко струват 100 или 500 
грама. Целта е когато е за по-
малък грамаж, високата цена 
звучи по-малко стряскащо. За 
малините, например, най-често 
етикетът е за 100 г. номера с 
етикети и грамажи се прилагат 
и за ягодите, макар че те не са 
чак толкова скъпи. 

магазин от известна верига 
дни наред подвеждаше клиени-
те си с етикет с две цени - според 
едрия шрифт 1 кг ягоди струва 
3,19 лв., а според ситния шрифт 
отдолу килограмът е 6,38 лв., 
съобщи segabg.com. Така, който 
не чете внимателно и гледа само 
едрия надпис, се подвежда.

“нелоялна търговска прак-
тика” е всяка информация, чрез 
която потребителят е въведен в 
заблуда за качеството, количе-
ството и стойността на стоката, 
обясняват от комисията. 

инспекторите на кЗП най-
често откриват разминаване 
между обявената на щанда и 
маркираната на касата цена. В 
много случаи се обявява цена 
за 100 грама или за 500 грама, 
а законът е категоричен - дори 
да става дума за шафран, трябва 
да е за 1 кг. друго нарушение е, 
когато стоката се продава в опа-
ковка, теглото на тарелката или 
пластмасовата купичка да нато-
варва цената. 

Проф.руменГечев:

АЕЦ „Белене” може 
да бъде завършена

Магазини 
подвеждат 
потребителите 
с две цени 

Поскъпването на жилищата в София се забавя

В България има 90 000 опасни асансьора

Внасятисканезалицензирането
наамериканскогориво
зацентралатавКозлодуй
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Пътници очакват влака си на южната гара в Пекин. Правителството обяви, че икономическият 
растеж се е ускорил през последното тримесечие, и изрази увереност, че страната може 
да постигне обявената цел - 5-процентен икономически растеж за тази година

всякакви опити за вътре-

шен смут в русия са обречени 
на провал, заяви владимир 
Путин в обръщение към на-

цията в понеделник вечерта, 
предаде таСС. той добави, 
че враговете на русия “пот-

риват ръце, мечтаейки да си 
отмъстят за неуспехите на 
фронта и т.нар. контранастъ-

пление”. “но те сбъркаха”, 
подчерта президентът.

По думите му мнозинство-

то от бойците на “вагнер” са 
руски патриоти, “те доказаха 
това със своята смелост на 
бойното поле, освобождавай-

ки донбас и новорусия. Опи-

таха да ги използват на тъм-

но срещу техните братя по 
оръжие”. Путин е предложил 
на войниците от “вагнер” 
да сключат договор с МО на 
русия, да се върнат при род-

нините и близките си, или да 
заминат за Беларус. там вече 
пристигна главатарят на ме-

тежниците Евгений Приго-

жин. 
СаЩ и западни съюзни-

ци на Украйна са поискали от 
Киев да се въздържа от напа-

дение над руска територия по 
време на бунта на “вагнер”, 
съобщи СиЕнЕн, позовавай-

ки се на западни служители. 
“Основното послание беше 
да не разклащаме лодката. 

Съюзниците предупредиха 
украинците да не се занима-

ват с провокации. ние не ис-

каме да създаваме представа, 
че това е наша инициатива”, 
каза един от служителите.

СаЩ са знаели за пред-

стоящия бунт на “вагнер”, 
но са оставили повечето си 
съюзници в неведение, съоб-

щи още СиЕнЕн. Споделили 
са данните с няколко висши 
британски представители. 
достъпът до информацията 
е бил ограничен и за админи-

страцията във вашингтон - 
неколцина висши служители 
и ръководството на Конгреса 
са били уведомени.

Бившият главен стратег 
на Кремъл владислав Сур-

ков заяви, че частните военни 
компании са идея на СаЩ 
за прокси войни, която “про-

тиворечи на руската полити-

ческа, управленска и военна 
култура”. По думите му “има 
риск подобни групи да пре-

върнат русия в някакъв вид 
евразийска племенна зона”. 
Сурков припомни криминал-

ното минало на олигарха Ев-

гений Пригожин, който през 
1981 г., тогава 20-годишен, е 
осъден на 13 г. затвор за гра-

беж и нападение, при което 
пребил жена до загуба на съз-
нание.

Путин: Враговете
на Русия сбъркаха
САЩиЗападътсапоискалиотКиевданеудряруски
територииповременаметежанаПригожин

Бившият индонезийски министър 
на комуникациите Джони Плейт 
(на преден план) застана пред съда 
по обвинения за корупция. Той загуби 
поста си и беше арестуван, след като 
стана ясно, че е ощетил хазната 
с близо 8 трлн. рупии (950 млн. лв.), 
давайки на приближени компании 
правото да издигат антени 
на мобилни оператори

Лидерът на вМрО-дПМнЕ Християн Мицкоски заяви в 
Брюксел, че партията му отхвърля конституционните промени за 
признаването на българското малцинство в рСМ.

“нашето послание е ясно - вМрО-дПМнЕ няма да приеме 
никакво споразумение, което ще бъде под български диктат. това 
е основното и съществено послание, което предадохме тук, в 
Брюксел, и ще продължим да предаваме.”

Македонските граждани няма да подкрепят промени в кон-

ституцията в полза на българите дори при гаранции от ЕС за за-

пазване на македонския език и идентичност, показва проучване 
на “Маркет вижън”, проведено от 5 до 16 юни. над 54% от ан-

кетираните са против, само 16,4% са за вписване на българите в 
конституцията.

Лидерът на ВМРО-ДПМНЕ
ни отхвърли и в Брюксел

турция смята за недостатъчен приетия в Швеция закон за 
борба с тероризма, за да получи Стокхолм зелена светлина от 
анкара за членство в натО. Според шведското издание “Сан-

мит” турция настоява да се забранят демонстрациите на ПКК, 
което обаче изисква промяна в конституцията. 

в телефонен разговор между генералния секретар на натО 
Йенс Столтенберг и турския президент Ердоган бе обсъдена 
кандидатурата на Швеция за членство в натО, но турският 
лидер смята новия закон в кралството за “беззъб”, твърди из-
данието. Според Ердоган на кюрдските активисти е позволено 
свободно да демонстрират в Стокхолм и сега той настоява това 
да се прекрати. в противен случай Швеция няма да бъде при-

ета в алианса.

Турция с нови условия
към Швеция за НАТО

СнимКиБТА

Лидерът на гръцките консерва-

тори Кириакос Мицотакис положи 
клетва за втори мандат като преми-

ер. Партията му “нова демокрация” 
получи 158 мандата в 300-местния 
парламент, което й позволява самос-

тоятелно управление. 

Повечето министри в кабинета са 
познати, макар повечето от тях да са 
сменили ресорите си.

външен министър става Йоргос 
Герапетритис, държавен министър 
през миналия мандат, а отбраната 
се поема от никос дендиас, доскоро 

първи дипломат на страната. Минис-

тър на туризма ще бъде Олга Кефа-

лояни, който заемаше такъв пост в 
първия кабинет на Мицотакис.  

Министрите ще положат клетва 
днес пред президента Катерина Саке-

ларопулу.

Мицотакис представи новото правителство

ЕП ще призове 
за България в Шенген

Европарламентът ще гласува в 
началото на юли нов призив за при-
емането на България и Румъния в 
Шенген. Решението бе прието еди-
нодушно с 25 гласа от парламентар-
ната комисия по петициите. Очаква 
се евродепутатите да приканят 
Съвета на ЕС да утвърди присъеди-
няването на двете страни до края на 
годината.

 Бундесверът изпраща 
бригада в Литва

Германският министър на от-
браната Борис Писториус заяви, че 
Бундесверът предвижда да разполо-
жи от следващия месец около 4000 
войници в Литва. Целта е бригадата 
да укрепи Източния фланг на НАТО. 

Първи случай на чума 
по свинете в Хърватия

Хърватските власти потвърди-
ха първи случаи на африканска чума 
по свинете в страната. Местната 
ветеринарна инспекция въведе пре-
вантивни мерки за контрол, включи-
телно задължителна употреба на 
дезинфектанти и предпазна екипи-
ровка.

Изгориха рекордно 
количество дрога в Лисабон

Португалската полиция изгори 
публично край Лисабон шест тона 
кокаин, хашиш и други наркотични 
вещества, за да отбележи Между-
народния ден за борба с наркотиците 
и незаконния трафик. По данни на 
властите в страната от началото 
на годината са заловени над 40 тона 
дрога. 

Маларията 
се завърна в САЩ

В американските щати Флорида и 
Тексас бяха потвърдени пет случая на 
малария. За първи път от 20 години 
в САЩ бе регистрирано разпростра-
нение на местно ниво на потенциално 
смъртоносното заболяване, пренася-
но от комари. Местните власти обя-
виха, че следят ситуацията. 

Торонто с ляв кмет
Кандидатката на левицата Оли-

вия Чоу беше избрана за кмет на най-
големия канадски град Торонто. Тя е 
и първата етническа китайка и пър-
вата цветнокожа жена, която ще 
ръководи един от най-мултикултур-
ните градове в света.
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Финансовият министър асен 
Василев представи нещо като 
проект за бюджет, или по-точ-
но изсипа една камара от числа. 
От тях се вижда, че новата власт 
няма да положи никакви усилия 
за някакви реформи в общест-
вения сектор - брой на публич-
ната администрация, пенсионен 
модел, държавните дружества 
и предприятия, здравеопазване, 
образование.

“Представените параметри 
от бюджета за 2023 г. от фи-
нансовия министър асен Ва-
силев е един добър счетоводен 
документ, едно изравняване на 
приходите и разходите. Това 
заяви народния представител 

от “БсП за България” и член 
на бюджетната комисия проф. 
румен Гечев. Той коментира в 
Плевен , че в света не същест-
вува класация на държавите коя 
какъв бюджетен дефицит има, 
а се гледа какъв е стандартът 
на живот, покупателна способ-
ност, достъп до образование и 
здравеопазване на населението, 
конкурентоспособност на ико-
номиката.

“развитите европейски стра-
ни през последните 3-4 годи-
ни достигаха дефицити до 12 
процента, сега се стремят да ги 
свалят, но не се колебаят, кога-
то има икономическа криза или 
независимо какви са причините, 

да увеличават бюджетните раз-
ходи, за да спасяват семейства-
та и бизнеса”, подчерта проф. 
Гечев. 

Той изрази мнение, че е 
нужна промяна в данъчната 
система на България като се въ-
веде прогресивно данъчно об-
лагане. “Политиците не обичат 
да говорят за промяна на данъ-
ците, тъй като не печелят гла-
сове от това. но ще трябва да 
вземем решение - дали ще има-
ме по четири-пет нови милио-
нери всеки месец в България, 
но и имаме по няколко хиляди 
нови бедни, които не могат да 
вържат двата края. 

народният представител 

каза още, че от социалистиче-
ската партия ще предложат ал-
тернативен вариант за бюджета, 
ще се придържат към финансо-
вата дисциплина, но ще пред-
ложат решения, свързани със 
запазване и защита на всички 
социални придобивки, за които 
“БсП положи огромни усилия”.

За сметка на това се оказа, че 
асен Василев упражнява брута-
лен натиск върху ръководствата 
и дори одиторите на БЕХ да се 
изкривят счетоводните прак-
тики и да се покаже по-висока 
счетоводна печалба с цел източ-
ване на по-висок дивидент. Това 
си е чиста измама. Тоест, със 
счетоводни врътки се опитват 

да извадят 1.5 милиарда лева от 
енергетиката, за да му излезе на 
асен Василев, на хартия, дефи-
цитът от 3%. Правителството 
вече прие и съответното реше-
ние, с което иззема  100 процен-
та от печалбата на държавните 
фирми.

За целта министърът на фи-
нансите е изпратил агенцията 
за държавно финансова инспек-
ция като бухалка да дисципли-
нира енергийните дружества и 
да си измисли допълнителни 
печалби. В духа на счетоводни 
врътки, асен Василев е при-
нудил агенция Митници да си 
промени прогнозата, като зави-
ши очакваните приходи с 30%.

Приходите в държавния бюджет за 
2023 г. ще нараснат с 3,59 млрд. лв. спря-
мо проекта на служебното правителство и 
е планирано да достигнат 69,321 млрд. лв. 
Това каза министърът на финансите асен 
Василев, който представи основните па-
раметри на подготвяния бюджет за насто-
ящата година. За да бъдат събрани допъл-
нителните приходи ще бъдат предприети 
редица мерки.

например при вноса ще бъдат взети 
мерки за плащане на ддс върху реалните 
цени на автомобилите, а за целта ще бъдат 
правени сравнения между обявяваните от 
вносителите цени и данните за сделките, 
които са декларирали продавачите на ко-
лите в техните страни, обясни министърът. 
Освен това като дивидент в държавната 
хазна ще бъдат внесени 100% от печалбите 
на държавните предприятия, което означа-
ва 780 млн. лв. допълнително в бюджета.

Ще бъдат свити и част от разходите 
на държавния бюджет. например капита-
ловите разходи ще бъдат намалени с 1,8 
млрд. лв. и ще достигнат 8,87 млрд. лв. 

с 1,5 млрд. лв. ще бъдат намалени 
разходите за издръжка на администраци-
ята. но няма да бъдат пипани парите за 
заплати и пенсии, каза министърът. Ще 
има увеличение с 10% само на заплати-
те в администрациите, които не са полу-
чили увеличение през миналата година. 
Заплатите на учителите ще продължат да 
нарастват, за да бъдат с 25% по-високи 
от средното възнаграждение за страната. 
Ще бъдат увеличени и заплатите на асис-
тентите в университетите, както и парите 
за заплати в лечебните заведения, така че 
лекарите да получават поне по 2000 лв., а 
сестрите по 1500 лв. 

По-ниските данъчни ставки на ддс 
остават в сила до края на годината, с 
изключение на ддс за газа, който от 1 
юли се връща на стандартната ставка 
от 20%, твърди финансовия министър. 
но не стана ясно дали и ддс за парно-
то ще се върне на стандартното ниво 
от 20%. За ресторантите и спортните 
съоръжения по-ниската ставка на ддс 
ще бъде запазена до края на годината. 
не е редно в средата на годината да 
бъдат променяни ставки, обясни ми-
нистърът.

Проектът на бюджет за 2023 г. е раз-
работен при прогнозен брутен вътре-
шен продукт (БВП) от 184,48 млрд. лв., 
каквато беше прогнозата и на служеб-

ното правителство. Очакваният ръст 
на БВП е 1,8%, а прогнозната средно-
годишна инфлация е 7,8%. Бюджетът е 
разработен при дефицит от 4,582 млрд. 
лв. Това представлява дефицит от 3% 
на начислена основа според методоло-
гията на Ес, и дефицит от 2,5% на ка-
сова основа.

Очакванията са до края на годината 
да получим втория транш на парите по 
Плана за възстановяване и устойчивост. 
За да получим парите трябва да бъдат 
изпълнени 33 мерки. но дори и да не 
получим тези пари, това ще се отрази 
само на изпълнението на бюджета на 
касова основа, а не на дефицита на на-
числена основа, който трябва да е под 

3%, за да изпълним критериите за евро-
зоната. с подготвения бюджет за 2023 г. 
средствата за бедствия и аварии са уве-
личени до 130 млн. лв. От тях 60 млн. 
лв. вече са похарчени и ще останат 70 
млн. лв., които може да бъдат използва-
ни за покриване на щети от последните 
наводнения и за евентуални бедствия до 
края на годината.

Като процент от БВП дългът в края 
на годината ще остане на нивото от пре-
дходната година. но в абсолютен размер 
държавният дълг ще нарасне с размера 
на дефицита, тоест с 4,486 млрд. лв. Бю-
джетът трябва да бъде внесен в парла-
мента през първата седмица на юли и да 
влезе в сила от 1 август.

l Промени в закони: за енергийна бедност и либерализиране на пазара на електрое-
нергия в Закона за енергетиката, както и в Закона за енергия от възобновяеми източници 
относно бързото внедряване на съхранението на електроенергия и използване на геотер-
малната енергия. няма и доклад за сценариите и препоръки за пътна карта за неутралност 
по отношение на климата.

l Пет инвестиционни проекта, сред които цифровизация в железопътния транспорт, 
интермодален терминал в русе, при който в момента тече оценка на получените оферти, 
но при сключване на договор в края на октомври 2023 г., е невъзможно получаване на 
плащане по второто искане за плащане по ПВУ през 2023 г. и др.

l Законодателни промени по Закона за защита на лицата, подаващи сигнали или пуб-
лично оповестяващи информация за нарушения съгласно ПВУ, необходимост от намалява-
не на дела на обществените поръчки, възложени при само един оферент на 25% през 2022 г. 
не сме изпълнили и цифровата трансформация на Български пощи и предоставяне на ком-
плексни административни услуги, за което трябва да се предоговори инвестицията с ЕК.

Неизпълнени мерки

В бюджета на асен Василев се разчита 
на средства по Плана за възстановяване и 
устойчивост (ПВУ), които е нереалистично 
България да получи като второ плащане 
тази година и които да се смятат като при-
ход по консолидираната ни фискална про-
грама, предупредиха водещи финансисти и 
допълниха, че сегашното правителство ще 
внесе в парламента манипулиран бюджет. 

Причината е, че според оценка на из-
пълнението на мерките от второ искане 
за плащане съгласно одобрения ПВУ, 
трябва да се предоговорят условията. а 
към юни 2023 година от 66 мерки, общо 
33 или половината от тях са изпълнени, 
показва работен вариант на експертен 
анализ за напредъка по ПВУ. Финансови 
анализатори коментират, че еврофондо-

вете не влияят на бюджетното салдо на 
начислена основа и дори тези средства от 
ПВУ да влязат в бюджета, те ще помогнат 
като нов приход да се свие дефицитът, но 
няма помогнат за покриване на изисква-
нията от Маастрихт, известни още като 
“критериите за конвергенция” за влизане 
в еврозоната. Те намират за притесните-
лен факта, че в проектобюджета “отново 
се демонстрират фокуси с 3 процента де-
фицит”, на фона на отекналия и в Брюксел 
скандал от изтеклия запис от заседанието 
на “Промяната”, в който Кирил Петков 
обясняваше на съпартийците си за заоби-
каляне на правилата за приемане на Бъл-

гария в еврозоната.
ако приемем, че новият бюджет ще 

бъде с 3% или под 3% дефицит, това озна-
чава необходимост от финансиране около 5 
милиарда лева. ако размерът на дълга нара-
ства с много висока скорост, ще нарастват и 
лихвените разходи. но с бързи темпове на 
задлъжняване може в един момент лихве-
ните разходи да достигнат милиарди.

Финансови анализатори откриха още 
несъответствия в казаното от асен Васи-

лев и по отношение на сроковете за пред-
ставяне на искане за плащане по ПВУ като 
дадоха пример, че срокът за искането е бил 
в края на първо тримесечие на 2023 година, 
а не 31 декември 2022 година, както обяс-
няваше Василев. нещо повече, от неизпъл-
нените 33 мерки има 11 проблемни и това 
е сериозна пречка за подаване на второ 
искане за плащане и съответно получаване 
на средствата от Европейската комисия до 
края на тази година.

Има опасност 
от ново 
задлъжняване 
на държавата

Бюджет 2023 - 
нещо като проект, 
нещо като нищо на света
БСПщепредложиалтернативенвариантнаосновнияфинансовзаконнадържавата

Ниският ДДС остава до края на годинатаРежат парите 
за издръжка 
на чиновниците 
с 1,5 млрд. лв.
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Интервю на Аида ПАнИкян

n Г-н Гьоков, ще има ли увеличение 
на пенсиите от юли?

- няма как да няма, защото това е 
заложено в закона. КсО предвижда еже-
годно от 1 юли пенсиите да се осъвреме-
няват с процент, равен на сбора от 50% 
от ръста на осигурителния доход и 50% 
от индекса на потребителските цени през 
предходната календарна година. а пре-
дходната година, както скок на инфлаци-
ята, така и нарастване на осигурителния 
доход има и то доста сериозно.

n Имаше години, в които този за-
кон бе нарушен...

- да, през 2009, 2010, 2011 и 2012 г. 
министърът на финансите на ГЕрБ симе-
он дянков го наруши. но сега си мисля, 
че управляващите, които току-що вля-
зоха в много сложна коалиция, няма да 
посмеят да лишат пенсионерите от зако-
ново полагащото им се осъвременяване 
на пенсиите. народното събрание прие 
на първо четене закона за удължаване 
на удължения вече държавен бюджет за 
2022 г. след приемането му и на второ 
гласуване ще могат да се правят разходи 
и трансфери в рамките на събраното до 
приемането на бюджета за 2023 г. Т.е. 
средствата за 12-процентното увеличе-
ние от 1 юли ще бъдат гарантирани.

n Тези 12% достатъчни ли са да до-
гонят инфлацията и непрекъснатия 
ръст на цените на стоки и услуги?

ГеорГиГьоков:

Управляващите 
нямат за приоритет
нарастване 
на доходите
Бедносттаинеравенстватавечесадостигналинедопустими
размериитенденциятапродължава,казвадепутатътотБСП

l Промени в закони: за енергийна бедност и либерализиране на пазара на електрое-
нергия в Закона за енергетиката, както и в Закона за енергия от възобновяеми източници 
относно бързото внедряване на съхранението на електроенергия и използване на геотер-
малната енергия. няма и доклад за сценариите и препоръки за пътна карта за неутралност 
по отношение на климата.

l Пет инвестиционни проекта, сред които цифровизация в железопътния транспорт, 
интермодален терминал в русе, при който в момента тече оценка на получените оферти, 
но при сключване на договор в края на октомври 2023 г., е невъзможно получаване на 
плащане по второто искане за плащане по ПВУ през 2023 г. и др.

l Законодателни промени по Закона за защита на лицата, подаващи сигнали или пуб-
лично оповестяващи информация за нарушения съгласно ПВУ, необходимост от намалява-
не на дела на обществените поръчки, възложени при само един оферент на 25% през 2022 г. 
не сме изпълнили и цифровата трансформация на Български пощи и предоставяне на ком-
плексни административни услуги, за което трябва да се предоговори инвестицията с ЕК.

Неизпълнени мерки

В бюджета на асен Василев се разчита 
на средства по Плана за възстановяване и 
устойчивост (ПВУ), които е нереалистично 
България да получи като второ плащане 
тази година и които да се смятат като при
ход по консолидираната ни фискална про
грама, предупредиха водещи финансисти и 
допълниха, че сегашното правителство ще 
внесе в парламента манипулиран бюджет. 

Причината е, че според оценка на из
пълнението на мерките от второ искане 
за плащане съгласно одобрения ПВУ, 
трябва да се предоговорят условията. а 
към юни 2023 година от 66 мерки, общо 
33 или половината от тях са изпълнени, 
показва работен вариант на експертен 
анализ за напредъка по ПВУ. Финансови 
анализатори коментират, че еврофондо

вете не влияят на бюджетното салдо на 
начислена основа и дори тези средства от 
ПВУ да влязат в бюджета, те ще помогнат 
като нов приход да се свие дефицитът, но 
няма помогнат за покриване на изисква
нията от Маастрихт, известни още като 
“критериите за конвергенция” за влизане 
в еврозоната. Те намират за притесните
лен факта, че в проектобюджета “отново 
се демонстрират фокуси с 3 процента де
фицит”, на фона на отекналия и в Брюксел 
скандал от изтеклия запис от заседанието 
на “Промяната”, в който Кирил Петков 
обясняваше на съпартийците си за заоби
каляне на правилата за приемане на Бъл

гария в еврозоната.
ако приемем, че новият бюджет ще 

бъде с 3% или под 3% дефицит, това озна-
чава необходимост от финансиране около 5 
милиарда лева. ако размерът на дълга нара-
ства с много висока скорост, ще нарастват и 
лихвените разходи. но с бързи темпове на 
задлъжняване може в един момент лихве-
ните разходи да достигнат милиарди.

Финансови анализатори откриха още 
несъответствия в казаното от асен Васи-

лев и по отношение на сроковете за пред-
ставяне на искане за плащане по ПВУ като 
дадоха пример, че срокът за искането е бил 
в края на първо тримесечие на 2023 година, 
а не 31 декември 2022 година, както обяс-
няваше Василев. нещо повече, от неизпъл-
нените 33 мерки има 11 проблемни и това 
е сериозна пречка за подаване на второ 
искане за плащане и съответно получаване 
на средствата от Европейската комисия до 
края на тази година.

- През краткия си мандат редовното 
правителство с участието на БсП като 
гарант за силна социална политика, успя 
да проведе 3 актуализации на пенсиите, 
които доведоха до средното им увели-
чение с 38,9% в рамките само на 9-10 
месеца. сега, при това осъвременява-
не, минималната пенсия ще се вдигне 
с 56,04 лв. и от 1 юли ще стане 523,04 
лв. Това ще доведе до увеличение и на 
свързаните с нея социални и инвалидни 
пенсиите. но тези 12% не са достатъчни. 
Това осъвременяване отчита ръста на 
осигурителния доход и инфлацията през 
миналат календарна година. а през тази, 
макар с по-бавни темпове, инфлацията и 
цените на стоки и услуги продължават 
да растат. немалко български граждани 
са с доходи на границата на физическо-
то оцеляване. Бедността и неравенствата 
вече са достигнали недопустими размери 
и негативната тенденция продължава. В 
най-голяма степен това се отнася за пен-
сионерите и хората над 65 г. Бедността 
е явление с много измерения и включва 
както липса на средства за задоволяване 
на основните потребности, така и липса 
на условия и предпоставки за водене на 
достоен и пълноценен живот. Въпреки 
всички актуализации и осъвременявания 
като цяло пенсиите остават ниски. 

n Какво е необходимо да се направи
- според БсП трябва да се търси съ-

ществена промяна в размера на пенси-
ите, освен ежегодното осъвременяване 
от 1 юли или като негова алтернатива. 
изискват си неотложни мерки, които да 
не нарушат основни принципи на осигу-
ряването и да демотивират младите да се 
осигуряват. БсП има 2 предложения за 
преизчисляване на пенсиите. Първо да се 
преизчислят от 1 юли 2023 г. с процент 
1,35 за всяка година осигурителен стаж, 
и второ - пенсиите за трудова дейност, 
отпуснати до 31 декември 2020 г. да бъ-
дат преизчислени от 1 юли 2023 г. със 
средномесечния осигурителен доход за 
2021 г. Това би довело до доста по адек-
ватни пенсии.

За жалост, мнозинството от всички 
останали парламентарно представени 
партии отхвърли ги с мотива, че разхо-
дите са прекалено високи.

n Какво коства на родителите не-
повишеното обезщетение за майчин-
ство през втората година?

- Предложението на БсП за обезще-
тението за отглеждане на дете от 1 до 2 
г. винаги е било да е равно поне на ми-
нималната заплата. Помните ли в края на 
мандата си през април 2021 г. ГЕрБ как-
во майчинство оставиха? 380 лева! след 
като БсП влезе в управлението с ясното 
намерение да подпомага уязвимите гру-
пи и да води адекватна социална поли-
тика, то стана равно на тогавашната ми-
нимална заплата 710 лева (ръст от 87%). 
Заради десните партньори в управление-
то не успяхме законово да го обвържем 

с минималната заплата. сега внесохме 
законопроект, с който целим това да ста-
не. За съжаление, отново всички парла-
ментарни групи се съюзиха срещу пред-
ложението и го отхвърлиха в Комисията 
по труда, социалната и демографската 
политика. а това е крещящо необходи-
мо, защото сме в тежка демографска кри-
за и сме една от държавите с най-ниска 
раждаемост в Ес. Живородените деца в 
България от 80 956 през 2009 г. са 58 678 
през 2021 г. - с 22 278 по-малко и тази 
тенденция засега е трайна и необратима. 
Намаляващата раждаемост 
е резултат на нарастващата 
нестабилност и несигурност 

на младите хора за тяхното бъдеще. спо-
ред нси осигурените, получаващи обез-
щетение за отглеждане на дете от 1 до 2 г., 
са под 30 хил. допълнителните средства 
по бюджета на дОО, необходими за при-
лагане на нашето предложение, са около 
96 млн. лв. годишно. Т.е. лишаваме тези 
30 хил. български семейства от адекват-
на подкрепа за отглеждане на децата им, 
лишаваме ги от 840 лв. годишно.

n Ключови предложения на БСП в 
социалната сфера и повишаването на 
доходите бяха упорито отхвърлени 
от мнозинство, което преди изборите 
се “бореше” за повишаване на доходи-
те. Според Вас какво е в основата на 
това двуличие?

- За двете от тях вече казахме. други-
те ни предложения, внесени до момента 
и отхвърлени от мнозинството са: дохо-
дите от трудови правоотношения на  не-
навършилите 26 г. и доходите от трудови 
правоотношения до размера на линията 
на бедност (за всички, независимо от 
възрастта) да са необлагаеми. две много 
силни предложения с мисъл за хора, мо-
тивирани от демографската криза, ниво-
то на доходите и условията и качеството 
на живот у нас. Предложената от нас да-
нъчна преференция ще действа в начало-
то на трудовия път на младежите до 26 
г., което ще благоприятства за търсене на 
устойчива и перспективна трудова реа-
лизация в България, а не в чужбина. Вре-
менното намаление на преките данъчни 
постъпления от трудови възнаграждения 
на тези хора ще бъде компенсирано мно-
гократно в бъдеще чрез генерирането от 
тях на значителни преки и косвени данъ-
ци в полза на бюджета.

Ще напомня, че по предложение на 
ПГ дБсП за БългарияУ, миналото (48) 
народно събрание, с промени в Кодекса 
на труда се въведе механизъм за опреде-
ляне на минималната заплата. За съжале-
ние, според приетите текстове механи-
змът би бил приложим от 1 януари 2024 
г. сега предложихме по изключение ми-
нималната заплата само за тази година 
да бъде определена по този механизъм 
от 1 юли. Безспорна е необходимостта 

от подкрепа и осигуряване на достойно 
заплащане на труда на най-ниско пла-
тените работници и служители. растя-
щите цени и инфлацията, които реално 
намаляват определената от служебното 
правителство минимална заплата, също 
изискват по-бързо прилагане на приетия 
механизъм. ако се приеме предложение-
то, минималната заплата от 1 юли 2023 г. 
ще бъде около 850-890 лв. 

n Какво следва за хората от от-
хвърлянето на тези предложения?

- За десния политик най-важна е фи-
нансовата стабилност на системите. За 
нас като единствени представители на 
лявото в народното събрание, също е ва-
жна финансовата стабилност, но с мисъл 
за хората, в центъра на политиките ни е 
човекът. 
Финансовата стабилност  

не трябва да е на всяка цена  
и за сметка на хората

Отхвърлянето на тези наши предло-
жения означава, че новосформиралото се 
мнозинство няма в приоритетите си соци-
ална политика и нарастване на доходите. 
Това стана ясно още в разговорите, пред-
шестващи съставянето на правителство. 
Това антисоциално мнозинство надхвър-
ля видимата коалиция между ГЕрБ-сдс 
и ПП-дБ, там са и дПс, и Възраждане, в 
голяма степен и иТн. В отрицанието си 
това мнозинство стигна до обвинения, че 
с предложенията си БсП финансово ще 
дестабилизира държавата. да се твърди, 
че увеличението на доходите и намаля-
ването на бедността и неравенствата ще 
разклати финансовата стабилност на 
държавата, е цинизъм. съвсем отговорно 
за всяко наше предложение сме предста-
вили финансови разчети - колко пари са 
необходими и от къде ще дойдат.

При дебатите по продължение на 
стария бюджет, финансовият министър 
увери, че социалните плащания са гаран-
тирани в сегашните им размери и такава 
ще е философията на Бюджет за 2023 г. 
Това означава, че нашите предложения в 
социалната сфера няма да се приемат и 
хората ги очаква
замразяване на социалните 

плащания поне до края  
на тази година

Освен законовото осъвременяване на 
пенсиите, друго увеличение на доходи и 
социални придобивки няма да има.

При предното редовно правителство, 
в което БсП участва, успяхме да осъ-
ществим мощен социален пакет в раз-
мер на 22-23 млрд. лева. а настоящото 
правителства, особено ПП-дБ, които 
се опитваха по време на изборите да ни 
откраднат социалната политика, сега 
абдикира от нея и се хвали, че са гаран-
тирали социалните плащания, приети от 
предходното редовно правителство, т.е. 
че са ги замразили.

Крайно време е хората да отворят очи 
и внимателно да следят, кой какви поли-
тики предлага в тяхна подкрепа.
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1712 - РАЖДА СЕ ЖАН-ЖАК РУСО, ФРЕНСКИ 

ПИСАТЕЛ И ФИЛОСОФ (УМИРА 1778 Г.). От по-

зициите на деизма ос-

ъжда официалната 
църква и религиозната 
нетърпимост. Обявява 
се против социалното 
неравенство и деспо-

тизма на кралската 
власт. Държавата според него може да възникне само 
в резултат на договора на свободни хора. Идеите му 
оказват съществено влияние върху обществената ми-

съл и литературата в много страни.

1919 - ПОДПИСАН Е ВЕРСАЙСКИЯТ ДОГОВОР. 
Той официално слага 
край на Първата све-

товна война между 
победителите от Ан-

тантата - Великобри-

тания, Франция, Русия, 
САЩ и техните съ-

юзници, и победените 
- Германия, Австро-Унгария, Османската империя и 
България. Договорът е подготвен на Парижката мир-

на конференция, която работи от януари 1919 г. под 
председателството на френския министър-председа-

тел Жорж Клемансо. Влиза в сила на 10 януари 1920 г.

1946 - ПРОИЗВЕДЕН Е ПЪРВИЯТ АВТОМОБИЛ 
“ПОБЕДА”. През февру-

ари 1943 г., след победата 
при Сталинград по време 
на Втората световна 
война, Горковският ав-

томобилен завод (ГАЗ) 
получава правителстве-

на поръчка за разработ-

ка на нов лек автомобил. “Победа” е родоначалникът 
на следвоенното поколение автомобили с марка ГАЗ. 
За 12 години са направени 235 999 автомобила в чест 
на победата във Великата отечествена война.

1981 - УМИРА ТЕРИ ФОКС, КАНАДСКИ АТЛЕТ 
И АКТИВИСТ В БОРБАТА С РАКА (Р. 1958 Г.). През 
1980 г., след като ампу-

тират единия му крак 
над коляното заради рак 
на костите, решава да 
покаже, че болестта не 
може да го сломи, и да 
събере 1 млн. долара за 
изследвания в областта 
на рака. Така започва “Маратонът на надеждата”, 
който се провежда всяка година и продължава да съ-

бира пари за каузата.

1991 - РАЗПУСНАТ Е СЪВЕТЪТ ЗА ИКОНОМИЧЕ-

СКА ВЗАИМОПОМОЩ (СИВ). Междуправителстве-

ната организация за 
многостранно ико-

номическо сътрудни-

чество на социалис-

тическите страни е 
създадена на 5 януа-

ри 1949 г. Договорът 
за дружба, сътруд-

ничество и взаимна 
помощ, известен като Варшавския договор, е подписан 
на 14 май 1955 г. във Варшава от Албания, България, 
ГДР, Полша, Румъния, СССР, Унгария и Чехословакия. 
На 28 юни 1991 г. в Будапеща е подписан протокол за 
закриването му.

1992 - УМИРА МИХАИЛ ТАЛ, ЛАТВИЙСКИ 
ШАХМАТИСТ (Р. 1936 Г.). Осмият световен шампи-

он по шах, най-мла-

дият за времето си. 
Известен е с атаку-

ващия си стил. По 
време на игра гледал 
противниците си 
в очите и измислял 
някои от най-вели-

ките жертви и тактики в шахматната игра. Нари-

чан е “Моцарт на шахматното изкуство”.

Пеканов-
капацитетнулев

КАРИКАТУРАНАДЕНЯ

АНАТолИйсТАНКУлов

Телевизионенбог
от стр. 1

Леле, как да не си та-
туираш столтенберг на 
гърдите от гняв!

не че съм очаквал 
друго, но опитът на този 
телевизионен бог да све-
де цялото недоволство 
от простотиите на каби-
нета в графата "пропа-
ганда, дезинформация 
и Кремъл" е истински 
карнавал. Власт, която 
съществува в състояние 
на тотално раздвоение 
на съзнанието и се крепи 
единствено на митичния 
евроатлантизъм, трябва 
да бъде подозирана в аб-

солютно всичко. 
и това не е руска про-

паганда, а реален факт от 
вселената. 

Мислех, че е малко 
рано руската карта да 
бъде вадена от ръкава и 
размахана в лицата на 
хората, но винаги мо-
жеш да разчиташ, че 
Тагарев ще е банален, 
предсказуем и еднопла-
стов. Тоест, живо чудо е, 
че все още не е споделил 
идеята към всяка медия 
да има политкомисар, 
който да бди в нощта 
да не би някоя критика 
към кабинета да подпали 
сглобката и да го прати 

пак в пенсия.
Тагарев щеше да бъде 

министър на отбраната 
още в началото на мина-
лата година. Тогава пар-
ламентарната група на 
БсП остро скочи срещу 
неговото избиране. За-
щото какво да очакваш 
от един евро-атлантиче-
ски папагал, а не ястреб. 
Това не е политика, това 
е клоунада. Очевидно 
телевизионният бог още 
не може да забрави кой 
посече неговата кариера 
тогава и заради това лее 
токсични слюнки по ме-
диите.

Пред очите си има-

ме министър, който пет 
пари не дава за преобла-
даващото мнение на бъл-
гарите. Той иска да бъде 
лакей. иска да слуша не 
нас, а Посолството. Ба-
нално като ужас, ужася-
ващо като целия преход. 
Въпреки това има свет-
линка в тунела. 

Тагарев просто тряб-
ва да го пускат по-често 
по телевизора. Всяко не-
гово участие увеличава 
опозиционните настрое-
ния. 

ако у нас има агенти 
на Кремъл, твърдо зала-
гам, че Тагарев е ръково-
дител на мрежата. 

  �
Калоян МЕТОДИЕВ

“служебното прави-
телство нищо не е напра-
вило по Плана за възста-
новяване за въглищните 
централи. Оказа се, че те 
нищо не са направили. 
няма концепция какво да 
се прави, не са изпратили 
официално становище. 
Правим концепция какво 

да се случи там и скоро 
се надявам да можем да 
я представим на ЕК. Оп-
итваме се да наваксаме за 
няколко седмици, което 
не е свършено за много 
месеци назад”, каза пре-
миерът николай денков 
на въпрос за Плана за 
възстановяване и устой-
чивост.

За този план отгова-
ряше пряко цял служебен 
вицепремиер - атанас 
Пеканов. Който снощи 
грубо и с епитети обвини 
другите, че лъжат, че не 
се е работило, за да дой-
дат милиардите от Евро-
па в българската иконо-
мика. 

Пеканов сам каза, че 
като вицепремиер цели 
10 месеца е водил само 

неформална кореспон-
денция с Брюксел. и 
естествено веднага об-
вини за това народното 
събрание, по почина на 
патрона си. и Корнелия 
нинова. 

Какво се оказва? ден-
ков ли лъже? или Корне-
лия нинова? Пеканов сам 
си призна, че нищо не е 
свършил, но нарече дру-
гите лъжци. Тепърва ще 
излизат грозните истини 
за служебния кабинет. 

известно време бях 
председател на страте-
гическия съвет на пре-
зидентството, на който 
Пеканов беше член. 

Капацитетът му за ра-
бота е нулев. За екипна 
работа - среден. За под-
мазване - много висок. 

Може да се провери по 
документа, който изра-
ботиха, след като напус-
нах. Повечето там бяха 
обсебени от идеята да 
заемат постове в някакво 
бъдещо служебно прави-
телство. Е, заеха ги. но 
работата не свършиха, 
освен за себе си. 

Продуктовото пози-
циониране на Пеканов 
в момента, за поредния 
проект на президента, ще 
е поредната катастрофа. 
с безплатни стажове по 
разни европейски инсти-
туции, представяни като 
работни места, и захаро-
сани фрази може да се 
подлъгва успешно бъл-
гарската публика, но как-
то казва денков: “реална 
работа не са свършили!”
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Юлия КУЛИНСКА

Нали помните онази мъд-
ра поговорка, че вълкът кози-
ната си мени, но нрава - не!? 
За това навява уволнението, 
пардон, освобождаването от 
Всс на главния прокурор 
иван Гешев и заменката му 
със заместника му Борислав 
сарафов. “ура!, Победа!”, 
закрякаха тогава с апломб 
управляващите партии. Това 
е добра новина, възторгна се 
съпредседателят на дБ Хрис-
то иванов. и възторжено обя-
ви края на началото на съдеб-
ната реформа.

Малко по-късно еуфори-
ята им беше попарена. Про-
курорската колегия от същия 
Всс назначи за и.ф. главен 
прокурор Борислав сарафов. 
и същите политици пак рев-
наха:” Не, не това въобще не 
е реформаТа”!. и сълзите от 
радост загорчаха... Защото 
лъсна истината, че смяната 
не е промяна, а подмяна. и че 
верният и приближен доскоро 
на бившия обвинител номер 1 
сарафов ще продължи дело-
то на покровителя си. както 
казва народът: “Пременил се 
илия, пак в тия”...

Играта продължава  
с добавено време    

В цялата патаклама не стана 
много ясно този Всс добър ли 
е, че махна Гешев, или е лош, 
че назначи сарафов, т.е. след-
ващия Гешев, или страда от 
раздвоение на личността. ясно 
обаче е едно - плътната мъгла 
около делата на Гешев се сгъс-
ти още повече след среднощ-
ната говорилня на висшите ма-
гистрати, продължила близо 15 
часа. остана да виси и въпросът 
дали Всс е гласувал по съвест 
или някой задкулисно му дърпа 
конците.  

Най-парадоксалното е, че 
бившият вече обвинител номер 
1 падна от пиедестала си, защото 
обидил политиците, наричайки 
ги боклук. ама това било про-
вокирано от стрес, предизвикан 
от писмото, което шофьорът 
данчо му връчил на 13 май във 
ВиП залата на летището. кой е 
данчо ли? Еми, просто данчо, у 
когото незнайно как, незнайно 
къде и незнайно защо са попад-
нали епистоларно груби думи 
срещу Гешев...  

да, парадоксът е, че той 
беше отстранен не заради чадъ-
ра, който управляваната от него 
прокуратура държеше над влас-
тимащите, не заради делата, 
които висяха “на трупчета” и 
събираха паяжини в чекмедже-
тата, не заради хаоса в съдебна-
та система, не заради далаверки 
със съдбите на хората, а 
заради емоционалните 

си терзания
стресът, ядът, яростта, 

раздразнението са виновни 
Гешев да не може да сдър-

жи емоциите да се изплюе на 
политиците. Затова :”Вън от 
обятията на Темида!”. която 
продължава безучастно да се 
прави, че нищо не се случва 
зад гърба й.

Ми как няма да те взриви 
писмо, в което ти размахват 
пръст да си ходиш с мир, 
иначе някой ще натисне един 
“Enter”. Всъщност висши-
те магистрати се направиха 
на умрели лисици и удобно 
забравиха, че е имало тако-
ва писмо. Не попитаха дори 
кой е подателят му и за кого 
е важно да падне Гешев. Този 
въпрос зададе новият минис-
тър на правосъдието атанас 
славов, но никой не му обър-
на внимание. 

Но радостта на бившите 
колеги на Гешев не продължи 
дълго. из- веднъж след 
к а т о беше из-

бран Борислав сарафов, т.н. де-
мократичните партии и минис-
тър славов съзряха, че не може 
Прокурорската колегия да из-
бира сама заместник на главния 
прокурор. Пък и нали този Всс 
е с изтекъл вече срок. Легити-
мен лие атой да взема решения 
или не - никой не казва... 

оТ дБ се усъмниха, че 
Бойко Борисов и делян Пе-
евски седят зад избора на Бо-
рислав сарафов. Ген. атанас 
атанасов обаче замълча кой 
седи зад свалянето на Гешев. 
Вероятно същите Бойко Бо-
рисов и делян Пеевски. със 
запушени уста и уши и със 
затворени очи като трите ти-
бетски маймунки, управлява-
щите политици си траят и не 
смеят да кажат кой извъртя 
гадния номер на Гешев. Мъл-
чи и Всс. същите онези ма-
гистрати, които го издигнаха 
и крепяха. Помните ли колко 
пъти хората в тоги отхвърляха 
през последните две години 
много по-сериозни искания 
на янаки стоилов и Надежда 
Йорданова, които бяха раз-
мотавани и шиканирани и в 
крайна сметка - неуспешни. 
Но бяха далеч по-основателни 
за това един главен прокурор 
да бъде отстранен, отколко-
то “железните” аргументи за 
“политическия боклук”.

Не беше много дале-
че времето, когато Гешев и 
депутатите от ГЕрБ и дПс 
взаимно си даваха идеи за 
съдебна реформа. Заедно те 
бранеха вече несъществува-
щото специализирано право-
съдие и казваха, че европей-
ските критики за корупцията 
в България се базират повече 
на “доноси”, отколкото на 
реални факти. По-късно оба-
че всичко се обърна на 180 
градуса. след като кортежът 
на Гешев стана мишена на 
взрив, той замина в чужбина, 
а в отсъствието му се разви 
изненадващ и светкавичен 
процес. Първо заместникът 
му Борислав сарафов пуб-
лично се обърна срещу него, 
след това ГЕрБ и дПс се обя-
виха за оставката му, а накрая 
шестима от доскорошните му 
съмишленици във Всс вне-

соха предложение за отстра-
няването му. 

остава обаче усещането, 
че гласуваното уволнение на 
Гешев е като с ареста на ал 
капоне за неплатени данъци... 

Всъщност 
катализатори 

за свалянето на 
прокурорската тога

на Гешев станаха номини-
раната за премиер от ГЕрБ 
Мария Габриел, която се за-
кани, че ще го отстрани, как-
то и скандалният запис от Нс 
на ПП. от седянката се чу, 
че новата власт ще свали не 
само Гешев, но и още един 
куп хора на високи позиции. 
да, съвсем очевадни са съм-
ненията, че уволнението му 
не е автентична процедура по 
предсрочно освобождаване, 
а резултат от промяната на 
политическото статукво. и е 
поредното доказателство, че 
най-висшият орган на съдеб-
ната система кадрува под на-
тиска на политиците.

изненадващият обрат във 
Всс се случи ден след като 
парламентът гласува ново-
то правителство и ГЕрБ вече 
няма необходимост да доказ-
ва на ПП-дБ своята решимост 
за отстраняването на Гешев. 
същевременно то идва и в 
контекста не само на демон-
стративния натиск на главния 
прокурор върху знакови пред-
ставители на основните поли-
тически сили в парламента, 
но и на започналите провер-
ки срещу членовете на про-
курорската колегия, внесли 
предложението за отстраня-
ване. На 25 май прокуратура-
та съобщи, че проверява сиг-
налите срещу Бойко Борисов 
и Мария Габриел, “подадени 
от граждани”.

ако Всс не отговори на 
многото въпроси и не осветли 
неизвестните около случило-
то се с иван Гешев, то той се 
превръща в безполезен при-
датък, а не е връх на институ-
ционалната пирамида. 

и е резонен въпросът дали 
от кадровиците има смисъл, 
щом друг кадрува самите 
тях...

 

 

 

 

 

 “Опасявам се, че съдебната реформа приключи. Защото 
целта на тези промени беше свалянето на Гешев и избирането 
на Сарафов. Целта беше да се спаси имунитета на Борисов. 
Една от причините да се състави безпринципната коалиция 
ПП-ДБ и ГЕРБ-СДС е страхът от наказателно преследва-
не”, заяви лидерът на БСП Корнелия Нинова.  
С или без Гешев операция “Чисти ръце” трябва да продължи докрай. Да продължи във всички 
партии, министерства, редовни и служебни кабинети - навсякъде, където се крадат 10 милиар-
да лева годишно”, призова тя. По думите на Нинова в последния месец паралелната държава се 
е прегрупирала, за да оцелее и да продължи да управлява.  
“Два клана в мафията се сбиха кой да овладее държавата и да продължи да съществува. Ма-
фията се самовзриви отвътре през съдебната система и роди коалицията на имунитета и на 
страха”, посочи Нинова. 
Според нея тази коалиция е изкуствена по политически и морални причини, а е естествена единствено, 
за да спаси кожите на няколко души. “Абсолютно шоково е, че тези, които арестуваха Борисов, сега му 
пазят имунитета. А Борисов, който свали правителството на ПП,  се прегърна с тях, за да спаси себе 
си. Това няма никакво обяснение - нито политическо, нито морално”, убедена е Нинова. 
“Колко време беше нужно господин Гешев да отговори на хората автентични ли са снимките от спал-
нята на премиера, автентични ли са парите в чекмеджето, автентичен ли е гласът в онези записи? От 
2017 г. сме пуснали 15 сигнала за корупция по висшите етажи във властта при управлението на ГЕРБ”, 
посочи Нинова и даде пример със сделката за ЧЕЗ и концесията на летище София. 
Според нея, връзката между поведението на Борисов и отстраняването на Иван Гешев е видима: 
“Докато течеше целия спор около отстраняването на г-н Гешев, г-н Борисов не идваше на работа. В 
редките случаи, в които идваше, идваше като гръмоносен облак и си тръгваше. Сега го виждате - в 
добро настроение, като няма да му падне имунитета и няма да носи отговорност за “Барселонагейт” 
и чекмеджетата”, като добави: “Потвърди се, че властта маха и назначава главни прокурори”.

Корнелиянинова:

Съдебната реформа приключи

За вълка и овчата кожа...
ГласуванотоуволнениенаИванГешевекатоарестанаАлКапонезанеплатениданъци
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събитията от почивния ден 
- събота, 24 юни, изправиха на 
нокти русия, световните медии 
и служби, както и българските 
наблюдатели. едни с доволство 
констатираха, че са се сбъдна-
ли прогнозите им, че заради 
войната в Украйна в русия ще 
избухне революция по модела 
на Февруарската революция от 
1917 г. или поне Гражданска 
война. други предрекоха пада-
нето и ареста на Путин. трети 
са радваха на преместването на 
военните действия от Украй-
на в русия в предвкусване на 
мечтаната победа на Украйна. 
Четвърти виждаха във военния 
метеж театрален сценарий, за 
да се отклони вниманието от 
Украйна. Пети се тревожеха 
от последиците от едно деста-
билизиране на русия. Шести 
се чувстваха объркани как да 
интрепретират събитията и на 
чия страна да застанат. 

имаше и такива като Ми-
хаил Ходорковски, които при-
зоваха руснаците да подкрепят 
евгений Пригожин (!). имаше 
и по-трезви оценки, според ко-
ито акцията на Пригожин едва 
ли ще успее, а по-скоро свиде-
телства за видимата борба за 
контрол върху ръководството 
на армията.

колкото и впечатляващ да 
изглеждаше триумфалният по-
ход на силите Частната военна 
компания “Вагнер” към Мос-
ква, 

всичко приключи в 
рамките на по-малко 

от 24 часа 

с други думи, нито една от 
фаталните прогнози не се сбъ-
дна. но събитието безспорно 
е важно и показва важни тен-
денции в развитието на наци-
оналните държави в условията 
на глобални трансформации в 
търсене на нов световен ред.

Ще започна с най-важната 
според мен тенденция. А тя 
се вижда във все по-голямата 
роля, която играят частните ар-

мии в съвременните държави.
Погледнато исторически, 

след утвърждаването на нацио-
налните държави в резултат на 
Великата френска революция 
от края на ХVIII в. са създаде-
ни и нови армии. става дума 
за редовната армия, сиреч ар-
мия, съставена от въоръжения 
народ, чиято основна функция 
е да защитава националните 
интереси. редовните армии 
заменят характерните за сред-
новековието въоръжени сили 
на отделните феодалии и наем-
ните военни отряди, готови да 
се сражават за всеки, който им 
плати. днес това наследство е 
видимо най-вече в Швейцар-
ската гвардия на Ватикана.

През последните десетиле-
тия обаче и особено след края 
на студената война се появиха 
нови въоръжени формирова-
ния в лицето на частните ар-
мии, които в момента набро-
яват повече от 150 в цял свят. 
действията на подобни армии 
станаха печално известни през 
последните десетилетия: ви-
дяхме как процедираше 
в ирак американската 
“Blackwater”, създадена 
през 1997 г. (днес под 
името “Academy”), 
а съвсем наскоро 
станахме свиде-
телства и на разго-
рялата се граждан-
ска война в судан, 
предизвикана от 
парамилитарни-
те “сили за бърза 
подкрепа” на ген. 

Мохамед Хамдан дагало.
какво означава завръщане-

то на частните армии в съвре-
менните държави?

според мен, поне две неща. 
Първото е последица от 

намаляващата роля  
на националните 

държави в процеса  
на глобализация 

след като мултинацио-
налните компании ги лишиха 
от част от контрола им върху 
индустрията, межународните 
банки - от финансовия контрол, 
офшорните зони ограничиха 
свободата за самостоятелна да-
нъчната политика, постепенно 
дойде редът и на една от най-
важинте характеристики на на-
ционалната държава - силовите 
структури, най-важна от които 
е армията. Последното доказа-
телство за това беше метежът 
на ЧВк “Вагнер”.

Втората причина за възхода 
на частните армии е опитът да 
се заобиколят международните 
правила и норми. В желанието 
си да не носят отговорност пред 
международните институции 
все повече държави прибягват 
до частни военни сили, които 
могат да си позволят много 
по-драстични действия от ре-
довните армии. такива бяха 
действията на “Blackwater” в 
ирак, както и на “Вагнер” в 
сирия, Африка, а сега и в Ук-

райна. Подобна е мотивацията 
на сАЩ да използват военната 
си база “Гуантанамо” в куба 
(сиреч извън сАЩ) за непра-
вомерно задържане на лица без 
съд и присъда с цел да бъдат 
заобиколени американските 
закони.

За мен намаляващата дър-
жавност и завръщането към 
предмодерни военни практи-
ки е 

голям проблем и 
тревожен симптом 

Защото става дума не само 
за руиниране на следвоенните 
международни правила, но и за 
намаляващ авторитет на дър-
жавните институции за сметка 
на вътрешните безотговорни 
групи и елементи.

От историческа гледна 
точка, еднодневният военен 
метеж на евгений Пригожин 
налага още един паралел. не 
се сбъднаха многобройните 
прогнози, че военният кон-
фликт между русия и Украйна 
неминуемо ще доведе до ре-
волюция в русия. това също 
изисква обяснение.

Във съботния ден “револю-
ционните” коментари бяха осо-
бено многобройни. и ги праве-
ха не само заинтересованите 
украински и западни сили, а и 
много обикновени хора. само 
че нищо подобно не се случи 
- конфликтът си остана между 
една частна военна групиров-
ка и военното ръководство на 

русия. нямаше никаква граж-
данска реакция.

Моето обяснение за 
липсата на обществена 

реакция на метежа в 
русия е в различно-
то международно и 
вътрешно положе-
ние. ситуацията 
днес е много по-
различна от она-
зи в началото на 
ХХ в., когато след 
руско-японската 
война от 1904-1905 

г. избухва Първа-
та руска революция 

(1905-1907), а по време на 
Първата световна война през 
1917 г. се разразяват още две 
- Февруарската и Октомврий-
ската, които не просто слагат 
край на руската империя, а 
разтърсват целия свят и слагат 
своя отпечатак върху голяма 
част от ХХ в.

Както и да ни 
убеждават 

анализаторите, 

днешната руска федерация 
не прилича на руската империя 
от началото на ХХ в., когато 
има огромен брой безземлени 
селяни, тежко експлоатирани 
работници и недоволство на 
потиснатите народности. тя не 
прилича и на онази русия от 90-
те години, когато се разпадаха 
социалните системи и с цената 
на огромно социално разслое-
ние бяха създадени олигарси-
те. При цялото ограничаване 
на гражданските права и сво-
боди, особено след началото 
на военните действия от 24 
февруари 2022 г., в русия има 
социална стабилност, съчетана 
с вярата сред немалка част от 
руснаците, че войната е реак-
ция на опитите на Запада русия 
да бъде унижена и изолирана. 
За яснота ще подчертая, че тези 
настроения са силни не толко-
ва в големите градове, колкото 
в провинцията, но и там Мос-
ква и санкт Петербург не са 
русия, както и у нас софия не 
е България.

Затова за мен обяснението, 
че метежът на Пригожин не 
предизвика обществена реак-
ция, е в липсата на дълбинни 
причини за революция и още 
по-малко за гражданска война. 
Гражданите не са така разде-
лени и готови да се борят за 
противоположни каузи, затова 
си останааха вкъщи и оттам на-
блюдаваха бързо разрешилия 
се конфликт между “Вагнер” 
(Пригожин) и военното ръко-
водство (Путин и Шойгу).

Обяснимата днешна пасив-
ност на руското общесто обаче 
не означава, че тя ще остане 
такава и в по-близкото и по-да-
лечното бъдеще.

Клуб “24 май”

Исторически размисли за 
еднодневния метеж в Русия
Каквоозначавазавръщанетоначастнитеармиивсъвременнитедържави?

Бойци от частната американска 
армия Blackwater, нашумяла в ИракЧВК “Вагнер” напуска Ростов на Дон, който беше окупиран за 1 ден

Пригожин сключи сделка с властта 
в Москва, след което замина за Беларус

  �
Искра БаеВа 
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ВЪЗКРЕСИЯВИХЪРОВА,
режисьорка
ГАЛИНАИВАНОВА(ГЛОРИЯ),
певица
ГЕОРГИПЪРВАНОВ,президент
наБългария(2002-2012)
НИКОЛАЙМИХАЙЛОВ,
бившфутболеннационал
ОГНЯНГЕОРГИЕВ,
поетикомпозитор
Проф.ХРИСТОХАРАЛАМПИЕВ,
скулптор

нов симфоничен оркес-
тър завършва 32-рия си се-
зон с концерт на 3 юли от 
19,30 ч. в зала “България” 
под диригентството на Пе-
тко димитров - възпитаник 
на Мичиганския универси-
тет, и солистка лора Чеко-
ратова - първия български 
докторант на джулиард 
скул, ню Йорк. В програ-
мата - концерт за пиано и 
оркестър 2, до минор, оп. 
18 от сергей рахманинов и 
симфония 2 (“лондонска”) 
от ралф Воън уилямс. съ-
битието, което е част от 
инициативата “да си вър-
нем музикалните таланти на 
България!”, се осъществява 
с подкрепата на национал-
ния фонд “култура”.

на първа страница на 
партитурата на Втория кон-
церт за пиано и оркестър на 
рахманинов пише: “Посве-
щава се на Мосю дал” (“A 
Monsieur N. Dahl”), всъщ-
ност д-р николай дал е ин-
тернист, който е изучавал 

хипноза. рахманинов започ-
ва всекидневни посещения 
при него през януари 1900 г. 
с цел да възстанови съня си 
и да композира концерт за 
пиано - “Ще започнете своя 
концерт... ще работите с го-
лямо улеснение... концер-
тът ще бъде отличен...”. и 
наистина, след пътуване до 
крим и италия, през което 
скицира бъдещия концерт, 
той създава опус 18 (кон-
церт за пиано и оркестър 2). 
Премиерата е на 9 ноември 
1901 г., като пет дни преди 
това изпада в паник атака, 
мислейки, че творбата е 
слаба и ще бъде пълен про-
вал. но действителността го 
опро вергава.

Бетовен описва появата 
на кукувицата и пъдпъдъ-
ка в бавната част на своята 
Пасторална симфония като 
“повече израз на чувство, 
отколкото рисуване”, а Воън 
уилямс казва за лондонска-
та симфония, че “музиката 
е предназначена да бъде са-

моизразителна и трябва да 
се извисява и снижава като 
“абсолютна” музика”. Може 
би по повод предположе-
нията, че повече “рисува” 

картини от лондон - на две 
места разпознаваме уест-
минстърските камбани (про-
лог и епилог), а в скерцото 
- орган и улични песни.

Маестро Петко Димитров

В рамките на Международния теа-
трален фестивал “лято, кукли и прияте-
ли” се осъществява пореден съвместен 
проект между ХГ “Борис денев” и кук-
лен театър “Весел” във Велико търново. 
това е поредна възможност за приобща-
ване на най-младата публика както към 
театъра, така и към уникалните примери 
на живописта, графиката и скулптурата, 
с които разполага галерията. За пореден 
път нейният директор Мартин Митев 
подкрепи идея на кукления театър. В 
предходната година в създаденото (от-
делно от постоянната експозиция) прос-

транство за литературни четения, камер-
ни концерти и представления, театър 
“Весел” реализира своя последен проект 
- спектакъла “русалка”. 

Преди дни по идея на Веселин Васи-
лев, артистичен директор на фестивала и 
основател на театър “Весел”, бе откри-
та изложбата “сцена и кукли”. В нея са 
представени проекти на сценографката 
наталия Гочева - скици, макети на кукли 
и сценографски решения за спектаклите 
“русалка”, “Пинокио”, “студеното сър-
це”, “коболди”, “Бременските музикан-
ти”, “Пипи дългото чорапче” и др.

наталия Гочева е родена през 1966 г. в 
сливен. Завършва натФиЗ “кръстьо са-
рафов” при проф. Майа Петрова, специ-
алност “сценография за куклен театър”. 
работила е като кукломайстор в ателието 
на кукления театър в сливен и натФиЗ, 
като ръководител художествено ателие в 
столичния куклен театър. сценографка е 
и в куклените театри в сливен и Габрово. 
работила е с много режисьори в профе-
сионални театри в България, сърбия, ру-
мъния, турция, словакия, Босна и Херце-
говина, северна Македония, Черна гора 
и др. създателка е на авторски кукли за 
колекционери и изложения. Печели мно-
жество награди за сценография и кукли 
на международни фестивали в България 
и в чужбина. тя е част от екипа на спек-
таклите “Пинокио” на дкт русе, реж. 
тодор Вълов, и “Пипи дългото чорапче” 
в дкт ямбол, реж. анна-Валерия Гос-
танян, спечелили “икар” в категорията 
“куклен спектакъл”. номинирана е два 
пъти за “икар” за постижение в куклено-
то изкуство - за сценографиите на “Пино-
кио” в дкт русе и за “Малката кибрито-
продавачка” в театър 199 в софия (2020), 
а през 2023 г. - за сценографията на “Ор-
фей” в дкт русе. Харесва скулптурата, 
има интерес към съвременните изразни 
средства, техники, материали и форми в 
сценичното пространство.

изложбата “сцена и кукли” дава 
възможност да се гледа видеозапис на 
спектакъла “русалка” на театър “Ве-
сел” и ще бъде отворена за посетители 
до края на юли.

СНИМКИНОВСИМФОНИЧЕНОРКЕСТЪР

Лора Чекоратова

СНИМКИКУКЛЕНТЕАТЪР“ВЕСЕЛ”

Сценографска изложба „Сцена и кукли” 
показват за първи път във Велико Търново

ПеткоДимитровдирижирана3юли
концертасъссолисткаЛораЧекоратова

накратко

Конкурсът на името  
на Лъчезар Станчев  
приема сонети

Всебългарски VI 
конкурс “Награда Лъ-
чезар Станчев за сонет 
- песен, Вършец 2023” 
обяви Община курорт 
Вършец. За участие и 
съгласие за публикува-
не чрез псевдоним или 
лично творбите тряб-
ва да бъдат изпрате-
ни до 16 юли на имейл 
VarshetzNagradaLachezarSonet@
gmail.com, файл (.doc), съдържащ 
един непубликуван сонет в 14 стиха. 
Журито оценява анонимно. Сайт: 
“Бивалица”. Председател на жури-
то на конкурса е Атанас Капралов, 
членове са Магдалена Маркова - ос-
новател на ЛК “Касталия”, и проф. 
Румяна Л. Станчева. Ще бъдат 
присъдени Първа награда - 300 лв., 
Втора награда - 100 лв., две отличия 
и публикация в сборника “Лъчезарни 
сонети 2023” на 15 творби, избрани 
от ФЛСП. Конкурсът е подкрепен от 
Фондация “Лъчезар Станчев за пое-
зия” - съорганизатор, Националния 
литературен музей,  БНР - Радио 
Видин, Алманах “Огоста”, Регио-
налната библиотека “Гео Милев” 
в Монтана и в. “Вършец”. Кметът 
на Община Вършец ще връчи награ-
дите на лауреатите на 3 август от 
11,30 ч. на площада пред НЧ “Хрис-
то Ботев-1900 гр. Вършец”.

Ученици влизат в поетичен 
двубой на пл. „Славейков”

Финалният двубой и награжда-
ването на победителите от проекта 
на Столичната библиотека “Млада 
метафора. Презареждане: втори 
шампионат по поезия на софийските 
училища”, финансиран по СП “Кул-
тура” 2023 на Столичната община, 
ще се състои на 28 юни от 18 ч. на 
пл. “Славейков” пред библиотеката. 
В решаващия поетичен двубой един 
срещу друг ще застанат отборите 
на Частната немска гимназия “Ерих 
Кестнер” с ръководител Калоян Хри-
стов (финалисти от “Млада мета-
фора 2022”) и на тима “дебютант” 
от 91 НЕГ “Проф. Константин 
Гълъбов” с ръководителка Наташа 
Христемова. Арбитри на срещата 
ще бъдат проф. Михаил Неделчев, 
Силвия Чолева и Димитър Кенаров, а 
напрежението на оспорвания финал 
ще подгряват с музика популярни-
те изпълнители Миленита и Teddy 
Velvet. За първи път ще бъдат връче-
ни и 2 нови отличия: за индивидуален 
победител сред младите участници 
в шампионата и награда за най-успе-
шен ментор сред поетите, подгот-
вили ученическите отбори.

Лъчезар 
Станчев

Нов симфоничен 
оркестър завършва 

32-рия си сезон
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21 март - 20 април

22 юни - 23 юли

21 април - 21 май

24 юли - 23 август

22 май - 21 юни

24 август - 23 септември

24 септември - 23 октомври

22 декември - 20 януари

24 октомври - 22 ноември

21 януари - 19 февруари

23 ноември - 21 декември

20 февруари - 20 март

кириЙоанлекувалисчудотвор-
нимолитвителатаидушитенахора-
та

Св.безсребреникичудотворецКир
бил египтянин. Родил се през втората
половина на III в. в Канопа и се про-
чулкатознаменитлекарв славния гр.
Александрия.Тойбилдълбоковярващ
християнин и като лекувал с огромен
успех различни болести, от никого не
приемал никаква награда за своите
трудове.Малкосеползвалотрецепти-
те на Хипократ и Гален, а вдъхновено
разказвал за учението на апостолите
и пророците и внушавал на всички, че
основната причина за всички болести
сагреховете,коитопредизвикваттеж-
кистраданиянатялотоиощепо-тежки
страдания на душата. Лекувал повече
с чудотворна молитва, отколкото с то-
гавашнатамедицина.

Когатопламналоповсичкикраища
наРимскатаимпериядесетотогонение
(при император Диоклетиан), алексан-
дрийскиятлекарКиризбягалвАравий-
ската пустиня. Предали го на управи-
теля, че е християнин и християнски

мисионер,ибилодаденонарежданеда
бъдезадържанподстража.

Като можал да получи монашеско
подстрижение в Арабия и да избави
мнозина от идолската пагуба, св. Кир
получил и дара на чудотворството.
Славата му растяла всеки ден и голе-
ми множества народ масово приемали
християнството.Тазиславадостигнала
Йерусалим, където бил пристигнал от
ЕдесамладиятвоинЙоан.Каточулза
александрийския лекар Кир и за него-
вите чудни дела, вярващият в Иисуса
Христа едески воин издирил великия
Божи угодник и станал негов неразде-
лен спътник и най-усърден подража-
тел.

по това време в каноп била за-
творена заради християнската си
вяра една благородна жена Атана-
сиязаедностритесидъщери

Теоксита на 15 години, Теодотия -
на 13, и Евдоксия - на 11. Кир и Йоан
скоро дошли в град Каноп. Техните
вдъхновениибогомъдрисловаукрепи-
ли твърдостта на Христовите изповед-

нички.
Градоначалникът скоро разбрал за

дошлитевКанопдвамачужденци,еди-

ниятвмонашеско,адругиятвъввоин-
ско облекло, които подтикнали трите
християнски девици и майка им да не
се подчиняват на императорската на-
редба.

Разяреният управител Сириан за-
повядалдадоведатнепознатитесмел-
чаци,нотенетрепналипредзаплахи-
тему.Градоначалникътрешилнесамо
жестоко да се разправи с тях, но да
използва тяхното изтезание за вразу-
мяваненачетиритехристиянки.

Мъчителите неуморно сменяли все
по-жестокитеизтезания,нонепостиг-
нали целта си. Управителят наредил
да обезглавят светата майка и ней-
ните дъщери. Той подложил на нови
най-ужасни мъки светите безсребре-
ници чудотворци Кир и Йоан и след
товаобезглавилитяхнасъщотомясто
на 31 януари. Тайни християни взели
свещените им останки и ги погребали
в два гроба - двамата мъже в единия,
четирите жени в другия. Архиепископ
Кирил Александрийски пренесъл све-
титемощинаКириЙоанвпостроена-
таотвуйчомуТеофилАлександрийски
църквавКаноп.
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ПРоМЕнЛИво

Влиятелни хора ви пома-
гат да постигнете набе-
лязаните цели. Не пропус-
кайте тази възможност. 

Нова информация ще ви 
даде шанс за развитие 
или за нова работа. Сега 
е моментът за промени. 

Болезнени спомени от 
миналото ще смутят 
равновесието ви. Не се 
корете, простете си. 

Предстои ви приятна ва-
канция с интересни хора. 
Ще успеете да презаре-
дите батериите.

Възможно е неочаква-
но запознанство, което 
може да се окаже среща 
със сродната ви душа.

Близък човек ще се опита 
да ви нарани, но няма да 
успее, трудно може да 
бъдете разклатени.

Зараждат се вълнения 
в любовен план. Не при
шпорвайте събитията. 
Вечерта ще бъде приятна.

Днес си изяснете какво 
точно искате и го напра-
вете без колебание. Ще 
бъдете удовлетворени.

В състояние сте да по-
стигнете много, щом сте 
мотивирани. Настройте 
се на работен режим.

Някои от вас ще тръг-
нат на път. Бъдете спо-
койни и внимателни, бър-
зайте бавно.

Ново начало за бизнес, 
пътувания или съвмес-
тен живот. Изпълнени 
сте с енергия. 

Без затруднения ще се 
вслушвате в мнението на 
колегите и заедно ще от-
хвърлите много задачи. 

овеН

05.55 Денятзапочва -сутрешен
блоксХристинаХристова
иСимеонИванов

09.20 100%будни-сутрешното-
кшоуснадеждаИвановаи
СтефанА.Щерев

11.00 Култура.БГ-предаванеза
културасДимитърСтояно-
вич

12.00 Посветаиунас
12.25 новининатурскиезик
12.35 Малкиистории/п/
12.45 Телепазаренпрозорец
13.00 Последният печели - за-

бавносемейнокуизшоу/п/
14.00 Телепазаренпрозорец
14.15 "Книганакнигите3"-ани-

мационенфилм
14.45 "Децатаотулица"чайка"-

52-сериенаним.филм
15.15 "Колкотоповечесмезаед-

но"-твфилм
15.45 Телепазаренпрозорец
16.00 Бързо,лесно,вкусно
16.30 Светътиние
17.00 Българияв60минутисМа-

рианавекилска
18.00 Посветаиунас
18.30 ощеотденя-коментарно

предаване
19.00 Последният печели - за-

бавносемейнокуизшоу
20.00 Посветаиунас
20.45 Спортниновини
21.00 "1200странициболка"-до-

кументаленфилм
22.00 "Президентът"-твфилм/2

епизод/(14)
23.00 Посветаиунас
23.25 "Повратнаточка"-твфилм

/10,последенепизод/(16)
00.25 Светътиние/п/
00.55 100%будни-сутрешното-

кшоуснадеждаИвановаи
СтефанА.Щерев/п/

02.30 Култура.БГ-предаванеза
културасДимитърСтояно-
вич/п/

03.30 Туризъм.бг/п/
04.00 "Колкотоповечесмезаед-

но"-твфилм/п/
04.25 Посветаиунас/пот20.00ч./

06.00"Тазисутрин"-информаци-
онно предаване с водещ
ЗлатимирЙочев

09.30"Предиобед"-токшоусво-
дещиДесиславаСтоянова
иАлександърКадиев

12.00 bTV новините - обедна
емисия

12.30"Комицитеиприятели"-ко-
медийношоу

13.30 "Стани богат" - телевизи-
оннаиграсводещМихаил
Билалов/п./

14.30 "Скъпи наследници" - се-
риал

15.30 "Почукай на вратата ми" -
сериал

17.00bTVновините
17.20 "Лице в лице" - публици-

стично предаване с воде-
щаЦветанкаРизова

18.00 "Стани богат" - телевизи-
оннаиграсводещМихаил
Билалов

19.00 bTV новините - централна
емисия

20.00 Премиера: "опасно изку-
шение"-сериал,с.5,еп.76

21.00 "Съни бийч" - сериал, с.2,
еп.1

22.00bTVновините-къснаеми-
сия

22.30Премиера: "Камионджии" -
сериал,еп.28

23.30"Дъфивазовски"-сериал,
с.2,еп.1

00.30"Столичанивповече" -се-
риал,с.11,еп.8

01.20 "Фамилията" - сериал, с.3,
еп.10

02.10bTVновините/п./
02.40"Предиобед"-токшоусво-

дещиДесиславаСтоянова
иАлександърКадиев/п./

04.30"Камионджии"-сериал/п./
05.30 "Лице в лице" - публици-

стично предаване с воде-
щаЦветанкаРизова/п./

06.00 "Здравей, България" - су-
трешенблок

09.30 "на кафе" - предаване на
NOVA

12.00 новинитенаNOVA
12.30 "наследство" (премиера) -

сериенфилм
13.30 "остани с мен: Завинаги"

(премиера)-сериал
15.00 "не ме оставяй" (премие-

ра)-сериенфилм
16.00 новинитенаNOVA
16.10 "Пресечна точка" - публи-

цистичношоу
17:00 "Семейнивойни" - телеви-

зионнаигра
18:00 "Голямото преследване" -

телевизионнаигра
19.00 новините на NOVA - цен-

тралнаемисия
20.00 "черешката на тортата" -

риалити
21.00 "новобранецът" (премие-

ра)-сериал,сезон1
22.00новинитенаNOVA
22.30 "ФБР" (премиера) - сери-

ал,сезон4
23.30 "частнидетективи"-сери-

ал,сезон3
00.30 "Престъпни намерения" -

сериал,сезон9
01.20 "Рей Донован" - сериал,

сезон4
02.00 "Ямата"-сериенфилм
03.40 "останисмен:Завинаги"-

сериал/п/
05.20 "Пресечна точка" - публи-

цистичношоу/п/

10.00АкадемияЗдравитал

11.00EuroTVShop

11.30Моднафиеста

12.00 Интересно със Славчо То-

шев

12.30EuroTVShop

13.00новини

13.15несестрахувай!

14.15Балотаж

15.15новини

15.30EuroTVShop

16.00Делници

19.30новини

20.00честноказано

22.00ГозбатанаБългария

23.00новини

23.30Шесточувство

01.30EuroTVShop

03.30Балотаж

04.30честноказано

06.30Делници

Църкватапочитана28юнипренасянемощитенасв.безсребренициичудотворцикириЙоан
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Контроли
Локо Пд - Лудогорец 0:3 0:2 Тисе-

ра (10 и 25) 0:3 нареси (50); Марибор 
(слвн) - ЦсКа 1948 1:1 0:1 Карагарен 
(5-д) 1:1 судани (85); снощи: Черно 
море - Етър; ЦсКа - Ботошани (рум).

“Уимбълдън”, 
КвалифиКации, I Кръг
димитър Кузманов (№183) - Хьон 

Чунг (рКор, №996) 2:6; 6:3, 3:6; ад-
риан андреев (№207) - Майкъл Ммох 
(саЩ, №119) 4:6, 6:3, 6:7 (4-10).   

В чест на олимпийските шампи-
онки на България в художествената 
гимнастика беше открит паметник в Му-
раяма, япония. Златните олимпийки си-
мона дянкова, Лаура Траатс, Мадлен ра-
дуканова, стефани Кирякова и Ерика 
Зафирова присъстваха на церемония-
та. именно в този град “диамантените 
момичета” бяха традиционно на лагер 
преди Олимпиадата в Токио, където 
се окичиха със златните медали.

“Това събитие е поредното доказателство за уникал-
ността на японската гостоприемност, уважение и респект към 
победителите. Това е паметник на ангажимента за превръща-
не на района в свещено място за художествена гимнастика в 
чест на българския златен медал”, обяви шефът на спортния 
център “роуз Камп” Кацухико ягучи.

Крилото Марио Топузов 
ще играе под наем в румън-
ския стяуа, съобщиха от 
ЦсКа 1948. 23-годишният 
нападател има 87 мача за 
първия отбор на “черве-
ните” с 3 гола и 13 асис-
тенции. Той пристигна в 
ЦсКа 1948 през 2020 г. от 
септември сим. стяуа е ви-

цешампион във Втора лига 
и спечели промоция за ели-
та, но от федерацията му 
наложиха административна 
санкция. 

ЦсКа 1948 ще играе 
във II предварителен кръг 
в Лигата на конференциите 
с другия претендент за на-
следник на стяуа - ФКсБ. 

Воденият от атанас ри-
барски отбор завърши 1:1 
срещу Марибор в контрола 
в словения. Бирсент Кара-
гарен (5) откри от дузпа за 
нарушение срещу Педри-
ньо. алжирецът Хилял су-
дани (85) изравни с топовен 
шут от воле. национали-
те даниел наумов, симе-

он Петров, Георги русев 
и ивайло Чочев, както и 
крилото радослав Кирилов 
получиха почивка. Утре 
ЦсКа 1948 ще играе спа-
ринг с носителя на Купата 
на румъния сепси, който е 
съперник на вицешампиона 
ЦсКа в Лигата на конфе-
ренциите.

СнимкаБФХГ

Грациите на България позират пред 
паметника в тяхна чест в Мураяма

ФутБол
по БНТ 3
18.50 Англия - Германия (младежи)

по Макс спорТ 4
1.00 Интернасионал - 
Индепендиенте Меделин
3.30 Индепендиенте дел Вале - 
Архентинос Хуниорс

по Макс спорТ 2
ВолейБол
9.30 САЩ - Полша (жени)
13.00 Китай - Сърбия (жени)

по Макс спорТ 1
тенИС
13.00 турнир в Истборн (мъже)

по Макс спорТ 3
13.00 турнир в Майорка (мъже)

по ЕвроспорТ 1
Колоездене
16.30 еврометропол

Гледайте

Откриха паметник 
на грациите в Япония

България запази мястото си в Лига-
та на нациите по волейбол при жените. 
“Лъвиците” сразиха домакина южна 

Корея с 3:1 гейма (22, 18, -24, 15). Това 
е най-важният успех за момичетата 
на италианския селекционер Лоренцо 

Мичели. Победата е втора за Бълга-
рия, която има и 7 загуби. с нея обаче 
националният тим изпревари прекия 
си конкурент за оставане в Лигата на 
нациите - Хърватия, която падна с 0:3 
от Канада. двата балкански отбора са с 
по 2 успеха и 7 загуби. България обаче 
има 8 точки срещу 6 за хърватките съ-
ответно на 14-ото и 15-ото място. с 8 т. 
са още нидерландия и Тайланд, а до-
миниканската република има 7 т., но от 
три победи. Корейките са последни и 
единствени без победа, но няма да из-
паднат, защото не са между “Чалъндж” 
отборите.

до края остават по 3 мача. ако 
Хърватия не запише нова победа, 
България със сигурност ще играе в 
Лигата на нациите и догодина. дебю-
тантките от Хърватия също имат теж-
ка програма и играят с нидерландия, 
италия и Турция.

В сувон за България предстоят 
срещи със саЩ, Полша и сърбия. 
Полякините и американките са първи 
и втори във временното класиране с 
по 7 победи.

двубоят с корейките бе изпълнен с 
грешки и от двете страни. нашите мо-
жеха да го спечелят и чисто, но в края 
на третата част малко не им достигна 
при 23:23. В четвъртия гейм обаче те 
бяха категорични. радостина Мари-
нова бе най-резултатна с 19 т. Мария 
Йорданова добави 18, а Мира Тодоро-
ва - 16, от които 7 на блок.

България почива днес, а утре среща 
олимпийските шампионки от Токио 
2020 - саЩ, в 9,30 часа.

Резултати

Лудогорец надигра Локо Пд с 3:0 
във втората си контрола преди се-
зона. аржентинецът Матиас Тисера 
(10 и 25) и бразилецът Педро нареси 
(50) вкараха за победата на “орлите” в 
Банско, които бяха без 9 играчи. сред 
титулярите попадна завърналият се ру-
мънец дорин ротариу и новопривлече-
ният германски защитник Марсел Хай-
стер. Треньорът ивайло Петев пусна 
два различни състава през двете части. 
до почивката шампионите пропуснаха 
още 4-5 чисти положения, а на 2 пъти 
сториха това и “смърфовете”.

Петев беше доволен след мача. 
Тимът му стартира първи в Европа от 
родните отбори и на 11 юли ще гостува 
на Балкани (Косово).

“Този мач беше по-добър от пред-
ния с Марек, чисто игрово. и това беше 
нашата идея. нормално е, в подготвите-
лен период сме и не мисля, че сме изи-
грали някакъв страхотен мач. играчите 
бяха доста по-свежи. и всеки се старае-
ше да си покаже потенциала. 11 юли е 
датата и трябва да сме готови за тогава. 
дадохме на спас делев 20-30 минути, 
докато за Кирил десподов преценихме, 
че е по-добре да остане извън групата и 
да влезе в следващата проверка.

Къса е паузата за първенствата, но 
такава е програмата на УЕФа. Тряб-
ва да използваме най-добре времето 
за подготовка и да сме готови”, заяви 
Петев.

Лудогорец сгази 
Локо Пд в Банско

ЦСКА 1948 прати Топузов в Стяуа

„Лъвиците” остават 
в Лигата на нациите
ВолейболисткитесразихадомакинаЮжнакорея

Снимкаfivb.com

Борислава Сайкова забива през блокадата  
на Южна Корея за победата на България в Сувон


